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MARIS PRAATS

Veidi üle kolme aasta 
tagasi müüs Järva 
vald Peetri vana kooli-
maja osaühingule Ar-
dis Konsultatsioonid 
tingimusel, et seal 
avatakse mõne aasta 
pärast eakate hoolde-
kodu. Nüüd on 50-ko-
haline eakate kodu Vil-
la Alfred Peetris valmis 
ning ootab kliente.  

„Läks pikemalt, kui planeeri-
sime,“ sõnas hooldekodu eestve-
daja Kristi Reinberg. Tema sõnul 
on hooldekodu loomine päris 
pikk protsess ning seetõttu on 
see võtnud ka pea kolm aastat. 
Kuigi alguses planeeriti hoolde-
kodu avada juba kevadel, lük-
kus avamine siiski novembrisse. 
„Kevadest on saanud sügis, kuid 
lõpuks on ta valmis.“

Sellise suunaga alustas ette-
võte 12 aastat tagasi. Varasemalt 
on ettevõttel olemas kolm hool-
dekodu – Kuusikul, Kundas ja 
Raplamaal Iiras. Just viimase 
eakate kodu ehitamise tõttu ka 
ehitustööd Peetris viibisid, kuna 
oodati eelmise ehituse lõppu. 
„Ajaga on protsess läinud palju 

keerulisemaks,“ tõdes Reinberg 
ja lisas, et teadmiste- ja koge-
mustepagas küll täieneb, kuid 
valdkond areneb ja seetõttu ka 
nõudmised suurenevad. „Hool-
dusteenuste maastik on palju 
muutunud.“

Varasemalt mitmeid rolle 
täitnud Peetri pastoraadimaja on 
saanud eakate kodu loomisega 
uue rolli koos uhke nimega. „Ju-
ba 2009. aastal mõtlesime sellise 
nime välja,“ selgitas Reinberg 
ning jätkas, et kõik nende eakate 
kodud kannavad just sellist Villa 
Alfredi auväärset nime. 

Kuigi maja oli enne müüki 
kasutuses Peetri koolina, vajas 
hoone Reinbergi sõnul siiski 
põhjalikku renoveerimist. Uue 
ilme sai välisfassaad, kogu ma-
ja sai põhjalikult soojustatud 

ning ehitatud ümber hoolde-
kodu funktsioone arvestades. 
„Väljakutseks oli pastoraadiosa,“ 
selgitas ta ja lisas, et peamiselt 
oli raskusi planeerimisega, kuna 
vanal majal olid paksud kivisei-
nad. Ligipääsetavuse tagamiseks 
on hoonesse ehitatud kaldteed, 
toad on suured ning olemas on 
söögisaalid, puhkenurgad ja 
laiad koridorid. 

Hoones on 50 kohta ning 
toad on valdavalt kahekohali-
sed. Tubades on uus inventar 
– tõstetav voodi, kummut, mida 
on võimalik muuta lauaks, laud 
koos toolidega ja kapp, kuhu 
kõik vajalik mahutada. 

„Eks oligi raske. Saime val-
mis ja pingutame edasi,“ sõnas 
Reinberg. Tema sõnul on ka 
neile väljakutseks energiakriis 

ja pidevalt kõrgenevad hinnad. 
Avatav eakate kodu saab soojuse 
elektrist, mistõttu on elektrihind 
neile väga oluline. „Oleme proo-
vinud ehitada võimalikult ener-
giasäästlikult, kuid hooldekodus 
pole väga võimalik kokku hoida, 
tuba peab soe olema ja kõik va-
jalik olemas.“ 

„See on mulle kõige südame-
lähedasem maja,“ sõnas Rein-
berg. Ta sai juba esimesel kor-
ral aru, et see on maja, millest 
võiks saada hooldekodu. Mui-
dugi mõjutas valikut ka maja 
seisukord. Reinberg ise on pärit 
Järvamaalt ning tema arvates on 
ka sellel suur roll, miks just Peet-
ri valituks osutus. „Huvitav on 
mõelda, et pastoraat on aegade 
jooksul väga palju rolle kandnud 
ning nüüd suutsime taas anda 

hoonele uue hingamise. Ümb-
ruskond ja olustik on väga olu-
lised just sellise hoone loomisel.“

Enne hooldekodu ehitamist 
tegutses praeguses söögisaalis 
mängutuba, mis likvideeriti, kui 
ehitus algas. „Eks jäime mängu-
toa pidamisega ka koroonape-
rioodi,“ tõdes Reinberg. 

„Olen ise suur ajaloo austaja,“ 
sõnas ta ja lisas, et nad püüavad 
hoonet hoida väärikalt ja ajalugu 
arvestades. 

Kuigi hoone on valmis, lä-
heb avamisega veel pisut aega. 
Praegu seatakse korda viima-
seid dokumente, lisaks otsitak-
se hoogsalt nii personali kui 
ka kliente. 

„Huvilisi on juba olnud,“ sel-
gitas Reinberg ja lisas, et kuna 
valmimisaeg lükkus pidevalt 

edasi, ei ole nad oma teenuseid 
veel kuigivõrd reklaaminud. 
Nüüd on aga aeg kõigil huvilistel 
ühendust võtta. Tema sõnul sõl-
tub kohahind kliendi hooldusva-
jadusest. „Lõplik hind ei ole veel 
paigas, esimestele tulijatele on ka 
soodustus,“ sõnas Reinberg ja 
palus huvilistel ühendust võtta, 
et siis juba täpsemalt võima-
lustest ja tingimustest rääkida.  
Reinberg ei osanud prognoosi-
da, kui kiiresti võib hooldekodu 
täituda. „Eks täituvus sõltub asu-
kohast, tingimustest, kohamak-
sust ja personalist.“

Reinberg tõdes, et Eestis on 
kohamaksud võrreldes inimese 
pensioniga kõrged, kuid selle 
eest ootab klienti ka ilus ja soe 
tuba, hea söök ja inimene, kes 
tema eest hoolitseb. Tema sõ-
nul on tekkinud käärid oodata-
va teenuse ja hinna vahel, sest 
oodatakse odavat hinda, kuid 
parimat teenust. 

Ka töötajaid otsitakse hoog-
sasti. Kuigi mitmed eelkokkulep-
ped on juba sõlmitud, oodatakse 
huvilisi siiski ühendust võtma. 
„Loodan, et ka siinse piirkonna 
elanikel on huvi hooldekodus 
töötamise vastu,“ rääkis Rein-
berg. „Personalikulu on suurim 
hooldekodu kuluartikkel. Kõik 
need tublid inimesed, kes tä-
nuväärset tööd teevad, peavad 
saama väärika tasu.“

Peetri eakate kodu avab uksed 
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Järva valla arendus-, ehitus- ja 
planeeringuosakonna juhataja

Kuna inimeste huvi valla ruu-
milise planeerimise põhimõtetes 
kaasa rääkida on olnud suhteli-
selt madal, anname põgusa üle-
vaate, millele võiks tähelepanu 
pöörata praegu avalikul välja-
panekul olevas üldplaneeringus.

Järva valla üldplaneering 
hõlmab kogu valla territooriu-
mi. Üldplaneeringu koostamise 
eesmärk on kujundada ühine-
nud valla territooriumil ühtsed 
ruumilise arengu põhimõtted 
järgnevateks aastateks.

Praegu kehtivate üldplanee-
ringutega võrreldes vähenda-
takse detailplaneeringu kohus-
tusega alasid ning Järva valla 
üldplaneeringuga määratakse 
detailplaneeringu kohustusega 
aladeks Järva-Jaani alev ning 
Ambla, Aravete, Koeru, Käravete 
ja Peetri alevikud, kus detail-
planeeringu kohustus tuleneb 
planeerimisseadusest. Lisaks 
määratakse tiheasustusaladeks 
Ahula küla, Albu küla, Imavere 
küla, Koigi küla ja Päinurme kü-
la tihedamalt asustatud osad, kus 
saab ehitustegevust lahendada 
projekteerimistingimustega.

Kogu valla territooriumil jääb 
detailplaneeringu kohustus keh-
tima järgmistel juhtudel:

• hajaasustuses maa-ala ja-
gamisel enam kui neljaks ka-
tastriüksuseks elamuehituse 
eesmärgil;

• keskkonnahäiringutega uu-
te ehitiste kavandamisel;

• ohtliku või suurõnnetuse 
ohuga ettevõtte kavandamisel 
või laiendamisel. Detailplanee-
ringu koostamisse tuleb kaasata 
kõik maaomanikud, kelle maale 
kavandatav ohuala ulatub;

• uue üle 500 ruutmeetri suu-
ruse  suletud netopinnaga äri või 
ühiskondliku otstarbega hoone 
kavandamisel;

• uue üle 30 majutuskohaga 
turismitalu või puhkemaja ka-
vandamisel;

• ühe enam kui 30 meetri 
kõrguse elektrituulikuga elektri-
jaama või mitme kuni 30 meetri 
kõrguse elektrituulikuga elektri-
jaama kavandamisel.

Üldplaneeringus tehakse et-
tepanek muuta ka Ambla alevi-
ku, Aravete aleviku, Järva-Jaani 
alevi, Koeru aleviku, Käravete 
aleviku ja Peetri aleviku piire. 
Tihendame asustusi, võtame ale-
vike/alevi piiridest välja suured 
põllumassiivid ning moodus-
tame piirid ligilähedaselt kom-
paktse asustusega alast, mis on 
leitud hoonete arvu, tiheduse, 
maaüksuste sihtotstarbe, rahvas-
tikuregistri seoste, liikluspinda-
de olemasolu jm eri tingimuste 
koosmõjul. Seejuures võtame 
arvesse Eestile omast linnade 
tihedust ja ilmet, hoonete kasu-
tusotstarvet ja muud. Uute asu-
late piiride järgi jääksid mõned 
elamud nendest piiridest välja.

Üldplaneering ei muuda pii-
re, selles tehakse vaid ettepanek. 
Piiride muutmise puhul on tegu 
lahkmejoonte muutmise prot-
sessiga, mis kestab üle poole 
aasta. Sellega kaasneb ka aadres-
siandmete muutus. Lisanduvad 
leebemad ehitusnõuded ning 
maamaksusoodustused võrrel-
des tiheasutusaladega. Lisaks 
kaasneb ka võimalus taotleda 
rahastust hajaasustuse program-
mist.

Soovitan uurida Järva valla 
üldplaneeringu kaardirakendu-
sest oma piirkonna arenguvõi-
maluste ning ehitus- ja maaka-
sutustingimuste kohta. Kui on 
konkreetne huvi mingi valdkon-
na vastu ja teil tekib küsimusi, 
siis ootame neid valla üldmeilile: 
info@jarva.ee. Võib ka helista-
da Mari Maltisele (telefon 517 
0361) või Teele Kukele (telefon 
521 8843).

• Teisel lugemisel oli Järva 
valla põhimääruse muutmine. 
Vajaduse põhimäärust muuta 
tõid mõned kitsaskohad, näiteks 
volikogu komisjonide moodus-
tamise põhimõte, et komisjoni 
liikmete arvust vähemalt poole 
moodustavad volikogu liikmed 
(v. a revisjonikomisjon). See on 
piirav ja tekitab seetõttu olukor-
ra, kus mõni volikogu liige peab 
osalema kuni kolmes komisjonis. 
Nüüd sõnastati, et volikogu ko-
misjoni koosseisu erakondade ja 
valimisliitude esindajate valimisel 
või nimetamisel arvestatakse ko-
haliku omavalitsuse korralduse 
seaduses sätestatud põhimõtet. 
Igal volikogu liikmel on õigus 
kuuluda vähemalt ühte komisjoni. 

Vallasekretär Karin Tenisson-
Alev ütles, et kahe lugemise vahe-
peal ühtegi muudatusettepanekut 
ei laekunud. Volikogu hääletas 
põhimääruse muutmise poolt.

• Teisel lugemisel oli Järva 
vallavolikogu töökorra muut-
mine, kahe lugemise vahepeal 
esitas muudatusettepanekuid 
vaid vallavalitsus. Näiteks vo-
likogu salvestiste säilitamise 
aeg muutub nüüd kuuelt kuult 
neljale. Volinikud olid töökorra 
muudatustega päri.

• Esimesel lugemisel oli 
haridusasutuste hoolekogude 
moodustamise kord ja töökord. 
Hariduse peaspetsialisti Anneli 
Eesmaa selgitusel arutati mää-
rust hoolekogude esimeestega. 
Mõningad asjad määruses olid 
aegunud, korrastati sõnastust. 
Näiteks koolid, kus on nii põhi-
kool kui ka lasteaed, nimetatakse 
määruses üldhariduskoolideks.

Täpsustati, kuidas valitakse 
esindajaid hoolekogusse ja kui-
das nad volitused saavad. Näiteks 
kui volikogu liige, kes on valitud 
hoolekogusse, läheb volituste ajal 
kooli tööle, siis tuleks valida hoo-
lekogusse uus esindaja.

Kui hoolekogu kinnitab laste 
toidupäeva maksumuse, teavita-
takse lastevanemaid vähemalt 
30 päeva ette (kui hind langeb, 
seda 30 päeva jälgima ei pea). 
Esimese koosoleku kutsub kok-
ku kooli direktor. Hoolekogu 
tööplaan tuleb avalikustada ha-
ridusasutuse veebilehel.

Et hoolekogusse võib kuulu-
da ka vilistlaste esindaja, küsis 
Arto Saar, kuidas selgitatakse 
vilistlaste ja toetavate organi-
satsioonide esindaja? 

Eesmaa vastas, et see pole 
kohustus, vaid võimalus – selle 
moodustavad vilistlased ise. 

10. novembril toimub Koerus 
hoolekogudele koolitus.

• Esimesel lugemisel oli 
Järva valla ühisveevärgi ja -ka-
nalisatsiooniga liitumise ja ka-
sutamise eeskiri, selgitusi jagas 

keskkonna peaspetsialist Triin 
Tõnisson.

Eeskiri on vajalik selleks, et 
ühtlustada ühisveevärgi ja -kanali-
satsiooniga liitumise ja kasutamise 
tingimusi. See eeskiri puudus en-
disel Albu vallal, selles piirkonnas 
kasutati siiani Imavere oma.

Tõnissoni sõnul tehti eeskir-
ja koostamisel koostööd vee-
ettevõtetega. Eeskirjas seisab 
näiteks, et vallavalitsusel on 
õigus piirata ühisveevärgi vee 
kasutamist kastmiseks, selleks 
tuleks koguda sajuvett. 

Meelis Mändla oli tõre – kust 
sa sajuvett kogud, kui sademeid 
pole?

Tõnisson selgitas, et ettepa-
nek tuli vee-ettevõtjatelt, kes 
näevad oma probleemkohti esi-
mesena. Joogivee kättesaadavus 
on probleem.

Teda toetas Himot Põldver, 
kelle sõnul tehakse tänapäeval 
vee puhastamiseks suuri kulu-
tusi, nõuded on nii karmid.

• Teisel lugemisel oli Aravete 
asula kaugkütte võrgupiirkonna 
soojusmajanduse arengukava 
aastateks 2023–2033 kinnita-
mine. Arengukava tutvustas 
majandusosakonna juhataja 
Meelis Kivi. Eelnõule kahe lu-
gemise vahepeal ettepanekuid 
ei laekunud. Volinikud võtsid 
arengukava vastu.

• Vallavanem Toomas Tam-
mik selgitas, miks on vaja asutada 
uus hallatav asutus Järva Teenu-
sed. Eesmärk on koondada ühe 
asutuse alla varade hooldus, hal-
damine, heakorraküsimused, tu-
levikus ka toitlustusega seonduv. 
Mõte on, et asutuste juhid saak-
sid tegeleda oma põhitööga ehk 
koolide ja lasteaedade juhtimise, 
mitte torude ja katustega. Valdav 
osa allasutusi tunnevad selle üle 
heameelt, et koormus väheneb. 

Vello Teor küsis, milline on 
kokkuhoid ja kes seal töötama 
hakkavad?

Tammiku sõnul tulevad 
ametikohad üks ühele üle ja 
uue asutuse juht teeb vajalikud 
ümberkorraldused. Esmalt on 
vaja aga leida juht.

Teor polnud aga vastusega ra-
hul. Põhimõtteliselt oleks ta asjaga 
nõus, aga et analüüsi ja struktuuri 
pole, on raske otsustada.

Tammik kinnitas, et asutust 
ei loodaks, kui poleks kulude 
kokkuhoidu. Esialgne struktuur 
on, aga see muutub esimese aas-
ta käigus palju. Asutuse eelarve 
oleks 2,5–3 miljonit eurot. 

Arto Saar tegi ettepaneku, et 
asutus alustaks tööd 1. märtsist 
2023, kuid see ei leidnud voli-
nike toetust.

14 volinikku olid seda meelt, 
et uus asutus Järva Teenused 
alustab tööd 1. jaanuarist 2023.

• Esimesel lugemisel oli loo-
dava allasutuse Järva Teenused 
põhimäärus.

• Arendus-, ehitus- ja pla-
neeringuosakonna juhataja 
Teele Kukk tutvustas detailpla-
neeringukohaste rajatiste välja-
ehitamiseks ja väljaehitamisega 
seotud kulude kandmise kok-
kuleppimise korda, mille tingis 
muutuv planeerimisseadus. 

• Maakorralduse peaspetsia-
list Mati Tatrik selgitas, et Mõisa 
tee 10 korteriühistu Järva-Jaani 
alevis esitas taotluse servituudi 
seadmiseks Järva vallale kuuluva 
Mõisa tee 8 kinnisasja osa ( 70 
ruutmeetrit) kasutamiseks, mida 
on senini kasutatud juurdepää-
suna Mõisa tee 10 kinnisasjale. 
Volinikud nõustusid isikliku ka-
sutusõiguse seadmisega Mõisa 
tee 10 korteriühistu kasuks.

• Järva vallavolikogu esinda-
jaks Peetri kooli hoolekogusse 
määrati Külvar Mand.

• Oma tööst andsid aru sot-
siaalkomisjon ning haridus- ja 
noorsootöökomisjon.

• Sotsiaalkomisjonis on 
üheksa liiget ja on toimunud ka-
heksa korralist koosolekut. Ko-
misjoni esimehe Külvar Mandi 
sõnul on neist osavõtt olnud ak-
tiivne (kokku neli puudumist). 
On toimunud sisulised arutelud 
ja ette on valmistatud 17 eelnõu, 
lisaks muud teemad. Peateema 
on olnud Ukraina põgenikud, 
kuidas nad on hakkama saa-
nud, kuhu elama paigutatud jne. 
Ka viimasel koosolekul oli see 
päevakorras ja seotud sotsiaal-
toetustega.

Kolmel korral puudutati vaba-
tahtlike kaasamist, aprillis välja-
sõiduistungil Pärnusse kiitis vo-
likogu projektis osalemise heaks.

Arutatud on Koeru hoolde-
keskuse edasist käekäiku, koos 
teiste Järvamaa omavalitsustega 
käivad läbirääkimised sotsiaal-
ministeeriumiga, milles Järva 
valda esindavad Toomas Tam-
mik, Aime Roosioja ja Rünno 
Lass. Ministeeriumi sõnum on 
moodustada AS Koeru Hoolde-
keskus, see pole poliitiline. AS-i 
puhul saab Järv vald kaasata ka 
erakapitali ja teisi aktsiaseltse. 
Kuid esmalt tehakse nii ehitus- 
kui ka tegevusaudit, et selle info 
põhjal otsustada.

28. oktoobril kohtutakse 
Koerus.

• Haridus- ja noorsootööko-
misjoni tööst rääkis komisjoni 
esimees Getter Klaas. 

Toimunud on üks vahetus: 
Anita Homini vahetas välja 
Rünno Lass. Klaasi sõnul on 
kohal käidud hästi, ainult EKRE 
liige pole osalenud – äkki saab 
uue esindaja.

Arutusel on olnud 22 päeva-

korrapunkti, nagu haridusasu-
tuste tegevuse ümberkorraldami-
ne, arengukavade kinnitamised, 
Koeru muusikakooli õppekulude 
osaline katmine, Järva valla hu-
vihariduse toetamise kord. Olu-
line on Rünno Lassi ettepanek, 
et õpetaja abide puhkus lasteaias 
tõuseks 35 päevale. 

• Toomas Tammik edastas, 
et Järvamaa ühistranspordi 
keskus on pöördunud kolme 
kohaliku omavalitsuse poole, 
et saada toetust nn lisataskute 
ehitamiseks Mäo liiklussõlme, 
milleks läheks vaja umbes 300 
000 eurot. 

Majanduskomisjonis see 
toetust ei leidnud, sest summa 
on märkimisväärne. Volikogu 
seisukoht oli samuti eitav.

• Ülevaate Koeru keskkooli 
arengukava täitmisest tegi di-
rektor Jaan Kabin.

Õppetöö toimub kolmes hoo-
nes, kus sel aastal töötab 20 klas-
sikomplekti 323 õpilasega (2017. 
aastal oli õpilasi 284), klassis on 
keskmiselt 16,5 õpilast.

Perspektiiv: 2023 tuleb esi-
messe klassi 23; 2024. aastal 28, 
2025. aastal 25 ja 2026. aastal 
26 õpilast. Kõige suurem on 4. 
klass, kus õpib 26 õpilast.

46 õpilast lõpetas eelmise 
kooliaasta kiituskirjaga, üks 
kuldmedali ja kaks hõbemeda-
liga; neljade ja viitega lõpetas 86 
õpilast. Klassikursust jäi (vane-
ma soovil) kordama üks õpilane.

Kool on eksamitulemuste 
poolest Eesti keskmine. Unistus 
on jõuda üle keskmise. 

Miinused:
• Kõik õpetajad ei vasta kva-

lifi katsioonile.
• HEV-õpilaste arv kasvab.
• Ühiskonnas levivad sot-

siaalprobleemid kanduvad 
kooli.

Plussid:
• Projektidega toodi koolile 

lisaks 40 800 eurot.
• Valikained on riigikaitse, 

sisekaitse, robootika, aga õpi-
lased saavad ka oma hobid vor-
mistada valikaineks.

• Autokoolis õpib sel aastal 
61 õpilast. Jaanuaris vastuvõttu 
ei tehtagi, sest õppijaid on palju.

Puudu pole ühtegi õpetajat, 
mõned inimesed on ootel, et 
kooli tööle tulla. Kolm õpeta-
jat õpetavad ka teistes koolides 
(Paide gümnaasiumis, Albus ja 
Rakkes).

Kas koolilapsed tunnevad 
puudust ujumisest? Ühtegi pa-
berit pole, mitu korda peab uju-
mas käima. Tänane otsus – 15 
korda jaanuaris. Kabini sõnul viib 
ujumine lapsed kõige kiiremini 
aktiivse liikumise juurde. Suvel 
toimus 3. klassi õpilastele täien-
dav ujumislaager Väinjärve ääres.

Üldplaneeringuga tehakse ettepanek 
muuta asustusüksuste piire

Järva valla üldplaneeringus 
saab kaasa rääkida avalikel aruteludel:

21.11.2022 kell 17.30 Aravete teeninduskeskus (Piibe mnt 
21, Aravete alevik, Järva vald);
22.11.2022 kell 17.30 Järva-Jaani teeninduskeskus (Pikk tn 
56, Järva-Jaani alev, Järva vald);
23.11.2022 kell 15 Koigi teeninduskeskus (Mõisavahe tee 9, 
Koigi küla, Järva vald);
23.11.2022 kell 17.30 Imavere teeninduskeskus (Viljandi 
mnt 11, Imavere küla, Järva vald);
24.11.2022 kell 18.00 Koeru teeninduskeskus (Paide tee 5, 
Koeru alevik, Järva vald). Sellel koosolekul saab osaleda ka 
Teamsi vahendusel.
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AS-i Järva Haldus juhatuse 
liige Andreas Sapas andis tea-
da, et nüüdseks on konkurent-
siamet uued toasooja hinnad 
nende kaugküttepiirkonnas 
kinnitanud. 

Alates 1. novembrist on Jär-
va-Jaani põhjapiirkonna võrgu-
piirkonnale müüdava soojuse 
hind 85,21 €/MWh ja Koeru 
võrgupiirkonnale müüdava 
soojuse hind 79,63 €/MWh.

Alates 1. detsembrist on 
Imavere võrgupiirkonnale 
müüdava soojuse hind 85,63 €/
MWh, Aravete võrgupiirkonna-
le müüdava soojuse hind 101,08 
€/MWh ja Järva-Jaani lõuna-
piirkonna võrgupiirkonnale 
müüdava soojuse hind 105,81 
€/MWh. Kõik hinnad on ilma 
käibemaksuta.

„Hinnad, mille konkurent-

siametile välja pakkusime, ei 
jäänud päris samaks, kuid eri-
nevad vaid mõne euro võrra,“ 
ütles Sapas. „Seni oleme elanud 
vanast rasvast ehk investeerin-
gute arvelt. Õiglast hinda hak-
kame saama alles jaanuaris, kui 
arved laekuma hakkavad.“

Elanikele on positiivne see, 
et Imaveres, Aravetel ja Järva-
Jaanis, kus hind on üle 80 €/
MWh eest, doteerib riik märt-
sini 80 protsenti üle 80 euro jää-
vast summast otse soojatootjale, 
elanike arvetel see ei kajastu.

Sapase sõnul on riik kinnita-
nud, et ka seni börsipaketi järgi 
elektri eest tasunud väikeettevõt-
ted saavad 24. oktoobrist minna 
universaalteenusele, mis peaks 
olema soodsam. Ta lisas, et kindel 
pole veel ka hakkepuidu hind – 
see võib nii langeda kui ka tõusta. 

Sügisel on saanud mitu 
piirkonda täiendust laste vaba 
aja veetmise võimalusteks. Nii 
on valmis saanud Käsukonna 
madalseiklusrada ning peagi 
lisanduvad ka Albu ja Männi 
mänguväljakud. 

21. oktoobril avati Käsukonna 
madalseiklusrada. Raja paigaldas 
OÜ Falador Tartust, kelle tege-
misi tuntakse rohkem Slackline.
ee kaudu. Firma juhatuse liikme 
Heigo-Elmar Vahesaare sõnul 
hooldavad nad rada veel kaks 
aastat. „Käime ja pingutame tros-
se,“ selgitas ta. Sarnaseid radu on 
nad teinud 25 ringis, enamiku 
Lõuna-Eestisse, aga viimasel ajal 

ka Tallinna lasteaedade juurde 
ja Lääne-Virumaale. „Rajal on 
32-meetrine trosslaskumine ja 
väiksematele mõeldud atrakt-
sioonid, nagu rippsild, aga on 
ka jõudu nõudvaid radu, näiteks 
ahvirada. Madalseiklusrada on 
mõeldud kasutamiseks alla sa-
jakilostele. Kõige paremini sobib 
see 5–12-aastastele lastele, aga 
koos vanematega saavad sellel 
hakkama ka 3–4-aastased,“ rää-
kis Vahesaar.

Järva vallavalitsuse arendus-, 
ehitus- ja planeeringuosakonna 
juhataja Teele Kuke sõnul mak-
sis rada koos käibemaksuga 17 
880 eurot ja selle valmimist 

toetas Lõuna-Järvamaa koos-
töökogu Leaderi tegevusgrupp. 
„Külaselts andis meile teada, 
mida nad tahavad. Et projekt 
saaks teoks, aitas palju kaasa 
piirkonnajuht Kaido Krause,“ 
ütles Kukk. Sama projekti abil 
on plaanis järgmise aasta suvel 
ehitada Imaverre rulapark. 

Käsukonna külaseltsi juha-
tuse liige Svea Randalainen oli 
rõõmus, et rada sai lõpuks val-
mis. Raha taotlesid nad kahel 
aastal kaasavast eelarvest, kuid 
jäid napilt ilma. „Lapsi, kes rada 
kasutaksid, on Käsukonnas 15, 
koolivaheajal aga 30 ringis. Ja 
neid tuleb järjest juurde,“ ütles ta.

Lisaks Käsukonnale suuren-
datakse laste vaba aja veetmise 
võimalusi ka Albus ja Männil. 
Hankes osales kolm ettevõtet. 
Projekti toetati Järva arengu 
partnerite Leaderi piirkonna 
arengutoetuse meetmest 29 984, 
80 euroga. Kokku maksavad 
tööd 38 222,23 eurot, veidi üle 
8000 euro makstakse omafi nant-
seeringuna Järva valla eelarvest. 
Tööde valmimise aeg on jaanua-
ri lõpp. Rajatakse tänapäevased 
mänguväljakud mängulinnaku 
(mõeldud 2–12-aastastele), kiige 
(tavakiik, beebikiik ja pesakiik), 
vedrukiige, liivakasti ja pargi-
pinkidega.

Maa-ameti läbi viidud 2022. 
aasta maa korralise hindamise 
tulemusel on Eesti maa väärtus 
32,5 miljardit eurot, millest 71 
protsenti moodustab ehitus-
maa väärtus. Võrreldes eelmi-
se, 2001. aasta maa korralise 
hindamisega on maa väärtus 
8,3 korda tõusnud.

Maa maksustamisel võetakse 
2022. aasta korralise hindamise 
tulemused aluseks 2024. aas-
tal. Uued maamaksu määrad 
kehtestab kohalik omavalitsus 
hiljemalt 1. juuliks 2023. Sea-
dusega on seatud maamaksule 
kasvupiirang – sõltumata sel-
lest, kui palju maa väärtus on 
tõusnud, ei kasva maamaks 
rohkem kui 10 protsenti aastas.

Peamine maa väärtuse kasvu 

põhjus on 21 aasta jooksul toi-
munud üldine hinnatõus. Samal 
ajal kui maa väärtus on muutu-
nud keskmiselt 8,3 korda, on 
keskmine brutopalk kasvanud 
4,8 korda, eluasemekulud 4,3 
korda ja elukallidus 2,2 korda.

Rohkem infot hindamise 
kohta on maa-ameti veebile-
hel. Iga maatüki väärtust saab 
vaadata uuenenud maakatastris 
minu.kataster.ee, otsides aad-
ressi või katastritunnuse järgi 
üles huvipakkuva katastriük-
suse ja avades „Maa väärtuse 
info“. Maa korralise hindami-
se tulemustega tutvumise ja 
tagasiside andmise aeg ei ole 
piiratud. Maaomanikel on soo-
vitatav tulemused üle vaadata 
ühe aasta jooksul. 

Aruküla mõisa ümbrus on viimastel aastatel palju arenenud ja 
muutunud. Korrastatud on parki, tehtud korda kivimüüri osi ja 
külvatud kasvama uut elurikkust. „Visuaalselt on väga palju muu-
tunud,“ sõnas Koeru piirkonnajuht Alari Teppan. 

Hiljuti sai valmis taas üks osa kivimüürist. „Tegime rahastustaot-
luse muinsuskaitseametile, kust taotlus ka kinnitati,“ selgitas Teppan. 
Tema sõnul oli müüri rekonstrueerimine oluline, sest see oli pargis 
mängivatele lastele ohtlik ja nägi ka kole välja. Kuigi seekord sai 
valmis vaid väike osa müürist, on Teppan optimistlik, et 3–5 aasta 
pärast võiks kogu müür taastatud saada. Järgmisena soovitakse võtta 
ette müüriosa, mis asub madalseikluspargi raja juures. 

Lisaks müürile saab lähiajal uue ilme ka Aruküla mõisa juures 
asuv kaevumaja. „Selle korda tegemine oli mõttes juba ammu. 
Nüüd saime selleks ka katuseraha, mistõttu oli võimalik töödega 
alustada,“ selgitas Teppan. Tööde algus küll pisut venis, sest oodata 
tuli muinsuskaitseameti luba. Kõigepealt pannakse peale uus katus 
ning konserveeritakse ehitis. Seejärel jääb projekt ootama kevadet, 
et uue hooga edasi minna. Kaevumaja saab korda enne jaanipäeva.

Järgmisel aastal jätkatakse tiigi kallaste korrastamisega, plaanis on 
teha väike allee ja külvata liigirikkuse taimi. Lisaks soovitakse edasi 
minna ka postide rekonstrueerimisega, mis on küll kulukas, kuid 
vajalik. Hetkel on uue ilme saanud pooled Aruküla mõisa pargi postid.  

Eesti maa uus 
väärtus on selgunud

Laste vaba aja veetmise 
võimalused täienesid

Selgusid uued toasooja hinnad

Meenutusi 
sünnipäeva aktusest

Arctic Finland House OÜ esindaja Arctic Finland House OÜ esindaja 

Hunting Grupp OÜ esindaja Hunting Grupp OÜ esindaja 

Kalju Kertsmik Kalju Kertsmik 

Ülle Jääger Ülle Jääger 

Toomas AanToomas Aan
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 Eesti Energia AS

Talv toob paratamatult kaasa 
suurenenud elektriarve. Õnneks 
on olemas lihtsaid nippe, kuidas 
energiakulu vähendada ning see-
läbi veidigi rohkem kokku hoida. 
Nõuandeid jagab Eesti Energia 
klienditeenuste Eesti turu juht 
Dajana Tiitsaar.

Võttes aluseks keskmise Ees-
ti majapidamise, kulub enim 
elektrit kütmisele, vee soojen-
damisele, toidu valmistamisele 
ning valgustusele ja suurematele 
elektriseadmetele. Teades kohti, 
kuhu majapidamises kõige roh-
kem energiat kulub, on palju 
parem säästu planeerida. See-

ga tuleks kõigepealt enda kodu 
elektritarbimisele otsa vaadata.                                                                                                      

Kokkuhoiu toob juba üks 
kraad madalam toatemperatuur

Eesti kliimas tuleb eluruume 
kütta ligi pool aastat. Küttesüs-
teemi väljavahetamine on üsna 
kallis ja ei sobi kõigile. Küll aga 
soovitan neil, kes kasutavad soo-
jaallikatena elektriradiaatoreid, 
põranda- või ahikütet, teha in-
vesteering ja paigaldada õhksoo-
juspump. Tegemist on märksa 
ökonoomsema lahendusega, mis 
võtab ühe osa elektrit, kuid an-
nab viis osa sooja vastu. 

Vanemate akende ja uste pu-
hul võib raami ümber olevatest 
pragudest soe õhk välja minna. 
Kui akende-uste vahetus ei ole 

võimalik, tasub neid uuesti ti-
hendada või soojustada näiteks 
ehituspoes müüdava montaaži-
vahuga. Kindlasti tuleb sel puhul 
tootja juhiseid järgida. 

Samuti ei tohiks keskkütte-
radiaatoreid millegagi katta või 
mööbliga varjata: see takistab 
sooja õhu vaba liikumist ruu-
mis. Kui tubade temperatuuri on 
võimalik reguleerida, siis pidage 
meeles, et juba üks kraad ma-
dalam temperatuur vähendab 
küttekulu 5 protsendi võrra.

Peske pesu ja valmistage 
toitu teadlikult

Pesumasin kulutab kõige roh-
kem energiat just vee soojenda-
misele. Kergelt määrdunud pesu 

saab puhtaks ka 30-kraadise tsük-
liga ning selle arvelt võib kokku-
hoid küündida 30 protsendini. 
Pesukuivati asemel võib eelistada 
vana head pesuresti. Veeboileri 
puhul piisab 55-kraadisest tem-
peratuurist, seejuures väheneb 
ka katlakivi teke, mis mõjutab 
samuti boileri energiatarbimist.

Elektripliit ei ole kõige sääst-
likum energiatarbija, mistõttu 
on mõistlik valida toidukogu-
sele vastav pott või pann ning 
õige suurusega pliidiplaat. Veelgi 
enam – ahju kasutades võib selle 
10–15 minutit enne toidu valmi-
mist välja lülitada, sest jääksoojus 
küpsetab toitu edasi. Kes tahab 
veel sammu võrra edasi liikuda, 
võiks kaaluda induktsioonpliidi 

soetamist. Võrreldes elektriplii-
diga säästab induktsioonpliit 2/3 
võrra rohkem elektrit.

Tasuvusaeg on 
letihinnast olulisem

Külmal ja pimedal ajal ollakse 
rohkem siseruumides ning kasu-
tatakse rohkem elektriseadmeid. 
Siingi on võimalik kokkuhoiukohti 
leida. Lihtne tegu, mis annab kuni 
kümme protsenti säästu: tõmmake 
kõik seadmed, mida parasjagu ei ka-
sutata, pistikust välja. Kodumasinat 
välja vahetades jälgige mitte ainult 
letihinda, vaid ka energiaklassi. 
Hinnanguliselt hoiavad A++ ener-
giaklassi seadmed kokku 45 prot-
senti rohkem energiat, võrreldes 
pikka aega tipuks peetud A-klassiga.

Hõõglampide asendamine 
leedidega tasub end ära vähem 
kui aastaga. „Hariliku hõõglambi 
eluiga on umbes tuhat tundi ning 
valgustamiseks kasutab see ener-
giat umbes 20 protsendi ulatuses, 
ülejäänud 80 protsenti kulub soo-
ja väljaandmisele. Leedid suuna-
vad aga 80 protsenti energiat just 
valgustamisele ja töötunnid jää-
vad 25 000 ja 50 000 vahemikku.

Enne talve tulekut peab veen-
duma ka kodu ohutuses. Vanema 
elektrijuhtmestiku võiks spetsialist 
üle kontrollida ning korstnad ja 
kütteallikad tuleb lasta korralikult 
ära puhastada. Kütke mõõdukalt, 
jälgige hoolsalt küttekehi ning 
veenduge suitsu- ja vingugaasi-
anduri korrasolekus.

Talveks valmis? Olulise energiasäästu toob juba 
paari kraadi võrra madalam temperatuur

MARE ODER

mürgistusteabekeskus

Äreval ajal on paljud 
meist väga mõistlikult 
hankinud endale kriisi-
varusid: toitu, ravimeid, 
kemikaale, patareisid 
jpm. Lastega peredes 
ja ka vanavanematel 
tasub läbi mõelda, kui-
das neid hoiustada, et 
hädavajalikust ei saaks 
oht omaette. 

Eestis juhtub igal aastal üle 
5000 mürgistusõnnetuse, mis 
jõuavad tervishoiutöötajateni. 
Kuigi kodu peaks olema meie 
kindlus, juhtub 90 protsenti 
mürgistusõnnetustest just seal. 
Sageli satuvad õnnetustesse väi-
kelapsed, kes õpivad maailma 
tundma muuhulgas maitsmise 
kaudu. Keskmisest rohkem juh-
tub õnnetusi ka eakatega. Ena-
mik mürgistusi on aga tüüpilist 
laadi ning neid teades on õnne-
tusi lihtne ennetada. 

Ravimid olgu ravimikapis
Suur osa mürgistusõnnetusi 

juhtub ravimitega. Põhjuseks 
vale ravimi võtmine või ravimi 
üleliigne manustamine. Ohutuse 
tagamiseks on ravimeid kasulik 
hoida ainult täiskasvanutele kät-
tesaadavas kohas. Kõige ohutum 
ravimite hoidmise koht on lu-
kustatav ravimikapp. Kui krii-
siks varutud ravimid sinna ära 
ei mahu, tasub leida mõni muu 

turvaline koht, näiteks kõrgemal 
asuv kapp. 

Ravimeid paigutades tasub 
mõelda ka olukorrale, kui ra-
vimi haarajal on kiire ja ollakse 
väsinud – ravimite segiajamisi 
juhtub ka noortel täiskasvanu-
tel. Paigutades tasub märgata 
ka aegumistähtaegu ja selle saa-
bumisel viia aegunud ravimid 
tagasi apteeki. See on tasuta ning 
ravimeid võtavad vastu kõik ap-
teegid. 

Et täiskasvanud ravimite 
seas paremini orienteeruks, 
tasub vältida eri ravimilehte-
de ühte ravimikarpi panemist. 
Samuti ei tasu ravimilehti lah-

tiselt hoida, sest need lähevad 
väga lihtsalt omavahel sega-
mini. Ravimite topelt võtmi-
se vältimiseks tasub ravimid 
valmis panna ravimijaoturisse, 
mis samuti tuleks hoida lastele 
kättesaamatus kohas. 

Kemikaalide paigutamine 
tuleb läbi mõelda

Kemikaalimürgistusi on 
mitmesuguseid, aga kindel ret-
sept mürgistuseks on kemikaa-
li limonaadi- või veepudelisse 
ümbervalamine. Eriti ohtlik on 
seejuures 30-protsendilist äädi-
kas, sest ka üks lonks võib kaasa 
tuua söövituse. Tark on koju os-

ta üldse ainult 10-protsendilist 
äädikat, mille juhuslikul ma-
nustamisel kogeb inimene vaid 
mööduvat limaskesta ärritust. 

Kemikaalidki tasub hoiustada 
nii, et lapsed neid kätte ei saaks. 
Eriti põnevad on lastele magusa 
lõhna ja värviliste pudelitega pe-
suvahendid ning pesugeelkaps-
lid. Viimased on väga ohtlikud 
väikelastele, sest neis olev va-
hend on söövitava toimega ning 
kapsel kergelt purunev. 

Kemikaalide paigutamist ja 
kasutamist tasub ka täiskasva-
nud pereliikmetele selgitada. 
Mõne aja eest saime näiteks teate 
eakast, kes arvas, et pesugeelkap-

sel on moodne salatikaste ning 
serveeris seda toidulaual. Sellis-
te olukordade vältimiseks tasub 
veenduda, et lähedased teavad, 
millega on tegu, kui majja tuleb 
mõni uus vahend. 

Patareid kindlasse kohta
Patareidest on rõõmu män-

guasjade ja elulist abi tasku-
lampide sees, kuid inimkehas 
põhjustavad need hävingut. Eriti 
ohtlikud on pisikesed ja süü-
tuna näivad nööppatareid, mis 
aga vedelikuga kokku puutudes 
tekitavad ajas aina süveneva 
söövituse. Tagajärjed võivad 
olla väga karmid. Seega tasub 

alati jälgida, et nii pakendis kui 
pakendita, uued ja kasutatud pa-
tareid oleksid väikeste sõrmede 
ulatuskaugusest väljas. Samuti 
tasub üle vaadata, et koduste 
seadmete patareikatted oleksid 
kõvasti kinni. 

Pisikesest pudelist võib tulla 
suur õnnetus

Kodudes leidub mitmeid 
10-millimeetriseid pudeleid, mis 
võivad sisaldada nii ravimeid, 
silmatilku, taimekaitsevahendit, 
eeterlikku õli, e-sigareti täite-
vedelikku kui ka palju muud. 
Taolisi pudeleid ei tasu koos 
hoiustada, sest mürgistusteabe-
keskuse kogemus näitab, et sage 
mürgistuse põhjus on pudelite 
segamini ajamine. Eriti oluline 
on see väikelaste vanematel, sest 
beebide D-vitamiin on mitmete 
mürgistusohtlike ainetega ära-
vahetamiseni sarnases pudelis. 

Kahtluse või õnnetuse korral 
helista 16662!

Mürgistuse või selle kahtlu-
se korral tasub alati helistada 
mürgistusinfoliinile 16662, kus 
kogenud nõustajad aitavad välja 
selgitada olukorra ohtlikkuse ja 
leida õige lahenduskäigu. Mür-
gistusinfoliin töötab ööpäev 
läbi ning nõu saab küsida nii 
eesti kui ka vene, vajadusel ing-
lise keeleski. Mürgistusinfoliini 
number 16662 tasub telefoni 
salvestada esimesel võimalusel, 
sest õnnetuse hetkel ei pruugi 
õige number meenuda. Numb-
rit salvestades oled valmistunud 
veel üheks kriisiks. 

Et kriisivarust oleks ikka ainult abi
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Järva Valla Lehe toimetaja 
detsember 2017 – august 2022

„Isver, kui ammu see oli!“ tun-
dub esimest Järva Valla Lehte sir-
vides. Minust sai Järva Valla Lehe 
toimetaja seeläbi, et olin toimeta-
jaametis ka Koeru vallas. Aga kat-
su sa ühe valla asemel seitse valda 
ühte lehte kirjutada. Tegelikult 
saigi Järva Valla Lehest esimene 
ühinenud omavalitsusi ühendav 
sild, mille abil said ühe valla otsa 
inimesed teada, mis teises valla 
otsas sünnib. Said omavahel tut-
tavaks. Seepärast tuli jälgida, et 
kõigist piirkondadest lehes ikka 
uudiseid oleks.

Esimeses lehes kirjutasime 
Imavere kooli juubelist ja küsi-
sime Imevere kohta küsimusi, 
Koeru sportlaste galast, Aravete 
jõujaamast, Koigi Pääsusilma-
kese kolmandast sünnipäeva-
peost ja Koeru kultuurimaja 60. 
sünnipäevast, Albu noortekes-
kusest ja tublist vanaemast Mil-
vi Randmäest, Silmsi küla elani-
kust. Veel kirjutasime hingede 
aja toimetamistest Peetri koolis 
ja isadepäevast Albu lasteaias. 
Piltidele mahtusid ka kõik uued 
vallakodanikud Peetri, Koigi ja 
Koeru kandist. Vallavanemat 
Rait Pihelgat ja abivallavanemat 
Tiina Orastet tutvustasime sa-
muti. Sai lugeda, et maakonna 
parimaks raamatukoguhoidjaks 
nimetati aastal 2017 Silvi Väin-
salu Albust. Parajat põnevust 
pakkusid ka suurvalla verivärs-
ke volikogu tegemised. Esikül-
je vallutas teenuseid vahendav 
Koeru keskkooli õpilasfi rma 
Audentius ning sealt leidis vas-
tused ka korduma kippuvatele 
küsimustele uue valla kohta. 

Leht ise oli 16 külge paks ja 
sinakates toonides, sest valla 
vapi ja lipu kinnitamiseni kulus 
veel mitu kuud – valla lipp õn-
nistati Järva-Jaani kirikus 2018. 
aasta 20. augustil ja septembris 
ilmunud lehel oli juba tänaseni 
tuttav nägu.

Muide – 50. leheni jõudsime 
septembris 2020 ja alles selleks 
ajaks olid kokku lepitud Järva 
valla aumärgid – sellest kirju-
tab esikaanelugu „Volikogu valis 
välja erilised aumärgid“. 

9. septembril toimunud 
sünnipäevatuuri läbiv mure 
oli, miks nende piirkonnast nii 
vähe kirjutatakse. See mure tuli 
ilmsiks pea kõikjal. Võta siis 
nüüd kinni, kellest need esime-
sed 50 lehte rääkisid. Alguses 
muidugi valla ametnikest, sest 
ühtviisi võõrad olid Ambla ja 
Albu inimestele põline Imve-
re vallavanem Jüri Ellram kui 
Imavere ning Koigi inimeste-
le sotsiaalosakonda juhtima 
asunud Katre Mägi, kes pidas 
varem sama ametit Ambla val-
las. Uusi ametnikke tutvustame 
jätkuvalt. 

Esimesest lehest saati oleme 
ilmutanud ühtset kultuurika-
lendrit ja soovinud õnne nii 
eakatele sünnipäevalastele kui 
ka uutele ilmakodanikele. Tõsi, 
kangesti tahetaks, et nimedele 
lisatakse ka küla või piirkond, 
aga see pole kahjuks tehtav – 
seadus sunnib salatsema.

Järgmise poolesaja lehe-
numbriga läks juba tunduvalt 
libedamalt, sest märtsis 2019 
saime lehe päismikku kirjutada: 
„Ilmub kaks korda kuus“. Nii on 
jäänudki.

Uudishimulikke kirjutajaid 
ja lugejaid ka edaspidiseks!

Ilmus vallalehe sajas number!

KOMMENTAAR

TOOMAS TAMMIK

Järva vallavanem

Minu arvates on ajaleht ühele vallale väga oluline, sest nii 
saame inimesteni viia just neid puudutavad sündmused, teemad 
ja sõnumid, mis ei ületa suuremate väljaannete uudiskünnist. 
Vallalehe abil saame olla inimestele lähemal. 

Mul on siiralt hea meel, et meie vallalehte tuuakse heaks näiteks 
ka teistes valdades. On olnud juhuseid, kus teiste valdade inimesed 
on tulnud minu juurde sooviga meie valla lehte näha. See viis, kuidas 
ja mis kujul me seda teeme, on just meie valla lehe kvaliteedimärk. 

Soovin, et meie valla elanikud tunneksid huvi kohalike sünd-
muste ja uudiste vastu ning loeksid valla lehte. Usun, et kui 
inimene soovib valla tegemistega kursis olla, siis kõige parema 
ülevaate saab ta just valla lehte ja sotsiaalmeediat lugedes. 
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MARIS PRAATS

„Teada saades oli esimene 
küsimus, miks mina. Jälle olen 
milleski süüdi,“ naljatles Linery 
OÜ direktor Toomas Rüütel.  
Hiljuti Järvamaa õppijasõbra-
liku ettevõtte nominatsiooni 
saanud ettevõte pakub ter-
viklahendusi nii liha- kui ka 
piimaveiste farmidele. Rüütli 
sõnul valdasid teda tunnustu-
sest kuuldes mitmedki emot-
sioonid. „Esimene oli hirm, 
siiski on uudis ka positiivne, 
kehatemperatuur on ikkagi 
plussis.“

„Meie töö on väga regle-
menteeritud,“ selgitas Rüü-
tel. Tema sõnul on tegu väga 
spetsiifi lise valdkonnaga, mis 
juba eos nõuab palju teadmi-
si. Seetõttu on oluline pidev 
enesetäiendamine nii erialaselt 

kui ka sotsiaalselt. Kuna selles 
valdkonnas ei ole koolitusi ja 
materjale Eestist eriti võtta, 
käiakse end koolitamas Taanis 
või Hollandis, mis Rüütli sõnul 
on tihti päris kulukas, võttes 
eelarvest igal aastal viiekohalise 
numbri. 

Kuna põllumajanduse tark- 
ja riistvara pidevalt areneb, tu-
leb ka inimestel sellega kaasas 
käia. Rüütli sõnul seisab uus 
teadmine meeles umbes kaks 
kuud, pärast seda tuleks end 
uuesti täiendada. Linery OÜ-
l on välja töötatud ka moti-
vatsioonipakett: õppides ehk 
sertifi kaatide lisandudes töö-
tasu suureneb. Rüütli arvates 
on tööandja huvi see, et tema 
inimesed oleksid targad ja pro-
fessionaalsed. „Mida targem on 
inimene, seda rohkem saab ta 
ka palka.“

Kuigi võib tunduda, et pi-
devalt õppida on väsitav, siis 
Rüütli sõnul töötajatele selline 
vastutusrikas ja pidevalt täien-
damist vajav töö meeldib. Prae-
gu töötab fi rmas koos juhiga 11 
inimest.  Rüütli kinnitusel on 
nende töötajaskond küllaltki 
stabiilne, kuid eks lahkumisi 
ja liitumisi tuleb siiski ette. Te-
ma arvates võib olla lahkumise 
põhjus ka liiga põnev töö, kus 
pidevalt tuleb juurde õppida 
ning selle tempoga ei suudeta 
kaasas käia. Samas on tööjõu 
juurde võtmine väga suur prot-
sess. Et uus töötaja iseseisvalt 
tegutsema hakkaks, läheb neli 
kuud kuni aasta, oleneb isikust. 

„Üldiselt läheb meil hästi, 
kuid selle taga on pidev töö. 
Kui rihm lõdvaks lasta, ei oleks 
arvatavasti enam hästi,“ tunnis-
tas Rüütel. 

MARIS PRAATS

„Ma ei kujutanud ette, 
et võin lapse üksi õue 
saata,“ ütles aasta ta-
gasi lõplikult maale ko-
linud Virve Mandel. 

Virve Mandel on põline lin-
naelanik, kelle suur unistus oli 
kolida maale. Üle seitsme aasta 
tagasi otsustas ta maale maja 
osta.  Tema sõnul otsis ta ela-
mist mitmest piirkonnast, kuid 
lõpuks jäi silma maja Järva-Jaa-
ni läheduses. „See asukoht oli 
ideaalne, kuna asus täpselt Eesti 
keskel.“

„Ostsin maja ära ja siis tu-
lin esimest korda Järva-Jaani,“ 
selgitas Mandel. Tema sõnul oli 
ta juba esimesest korrast po-
sitiivselt üllatunud, sest tema 
ettekujutus maapiirkonnast oli 
hoopis teistsugune. „Järva-Jaa-
nis on ilusad väikesed majad ja 
hoolitsetud ümbrus,“ sõnas ta. 
Nende meelispaigaks on kuju-
nenud Järva-Jaani järve ümbrus, 
sest seal on olemas kõik vajalik, 
perega kvaliteetselt aega veeta. 

Kui esimesed seitse aastat käis 
Mandli pere Järva vallas vaid 
puhkuste ajal ja nädalavahetus-
tel, siis aasta tagasi otsustasid 
nad täielikult Tallinnast ära koli-
da. „Leidsin poe juurest töökuu-
lutuse, kandideerisin ja saingi 

siia tööle. Siis oli otsus selge, et 
kolime maale,“ selgitas ta. 

Ehitamine ja õppimine käsikäes
Siiski ei ole algus olnud kerge, 

kuna ostetud maja vajas remonti. 
„Enne kolimist tegime remon-
ti selliselt, et esmavajalik oleks 
olemas,“ lausus ta.  Tema sõnul 
võtab ka praegu remont palju 
vabast ajast. „Ma pole kunagi 
pidanud mõtlema sellele, kust 
vesi tuleb ja kuhu see läheb. 
Maal pead kõikides tegevustes 
ekspert olema.“

Mandel võrdles maja remonti 
pideva õppimisega, see on enese 
ületamine ning seetõttu võtab 
ka palju aega. Tema suur abi-
line sellel teekonnal on olnud 
internet, kust on võimalik leida 
videoid ja õpetusi. Nii on Man-
del näiteks Youtube’i videote teel 
õppinud vannitoas põrandakütte 
kaablit paigaldama. „Esimesed 
paarkümmend korda läheb näs-
su, siis hakkab minema ja varsti 
on asjad selged.“

Tallinnast tulnud inimesele 
on paljugi võõras

„Siin on teistsugused inime-
sed, nii rahulik on siin kõik,“ 
sõnas Mandel. Ta ei olnud har-
junud sellega, et samu inimesi 
näeb nii tööl, koolis kui ka teistes 
tegevusest, kuid just see on maa-
piirkonna väärtus. „Siin on väike 
ja tubli kogukond.“

Tema sõnul on erinevusi Tal-
linnaga väga hästi tunda just ini-
meste suhtumises ja ka elutempo 
on siin aeglasem.  „Inimesed on 
sõbralikud, viisakad ja abival-
mid,“ tõi ta näite.  Eriti meeldib 
Mandlile see, et tema lapselaps 
võib tunda ennast õues vaba-
na ning saab seal ka üksi olla.  
„Meil on naabermajades umbes 
samas vanuses lapsed, mistõttu 
nad mängivad koos ning ka väl-
jasõitudele viime nad ühiselt. Nii 
saame anda ka üksteisele vabu 
päevi,“ selgitas ta. 

„Kõik on olemas, tuleb vaid ise 
aktiivne olla,“ sõnas Mandel. Tih-
ti öeldakse, et maal ei ole tegevusi 
ning asjaajamine on keerulisem. 
Mandel sellega ei nõustu, sest 
olemas on kõik vajalik alusta-
des toidupoest, lõpetades vaba 
aja tegevustega. Ka temal endal 
on soov panustada aktiivsemalt 
kogukonda ning otsida sobilik 
huvitegevus. Näiteks tahaks ta 
korraldada kaubavahetusi. 

„Autot kasutan küll rohkem, 
kui oleks arvanud,“ tunnistas ta. 
Tema sõnul on võimalik küll lii-
kuda ka ühistranspordiga, kuid 
auto on mugavam ning säästab 
ka aega. 

„Eks kõikjal on probleeme ja 
kitsaskohti, kuid tuleb kesken-
duda positiivsele. Olen väga tä-
nulik, et sattusin just Järvamaale 
elama,“ võttis Mandel intervjuu 
kokku.

Maal on rahulik elada

Ettevõttes Linery OÜ on koolitamine tavapärane
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MARIS PRAATS

Üleriigiliste raamatukogu-
päevade ajal kohtusid 20.–30. 
oktoobril lasteaialapsed kohalike 
lugemiskoerte Deisy ja Karma-
ga. Kuigi tavaliselt kohtub luge-
miskoer ühe lapsega korraga, et 

laps saaks lugemist harjutada 
ja saavutada julgus ja tahtmine 
lugeda, siis seekord olid koeri 
vaatama tulnud terved rühmad. 
Lastele pakkusid koerad palju 
elevust. Kes luges ise raamatut 
koerale ette, kes kuulas lugu 
koos neljajalgsete sõpradega. 

Nelja päeva jooksul käisid koer-
tega tutvumas eri vanuses lapsed 
nii Koeru lasteaiast Päikeseratas 
kui ka selle fi liaalist Vaolt.

Deisy on  seitsmeaastane pi-
semat kasvu koer, kes on käinud 
koertekoolis ja õppinud luge-
miskoeraks. Ta on elava iseloo-

muga ja naudib paisid. Karma 
seevastu on tagasihoidlikum ja 
natuke ka häbelik. Talle meeldib 
lihtsalt kuulata end ümbritsevat. 
Karma on kümneaastane ning 
varasemalt oli ta võistluskoer, 
kelle parim ala oli saja meetri 
jooks ning kõrgeim saavutatud 

tulemus 19. koht.  „Deisy on nii 
armas,“ hüüdsid lapsed. Koerte 
omanik Gordon selgitas kuu-
lajatele lugemiskoera olemust. 
„Kui tal on kaelarihm, siis ta 
töötab, kui see ära võtta, siis tu-
leb ta teie juurde,“ selgitas ta. 
Kui Deisylt rihm ära võeti, siis 

ta ka kohe laste juurde paisid 
nõudma läkski. Pärast lugemist 
ja koertega tutvumist näitasid 
koerad ka trikke. Koerad andsid 
käskluse peale käppa, hüppasid 
üksteisest üle ja tegid muidki 
imevigureid, mis muidugi lastele 
huvi pakkusid. 

MARIS PRAATS 

„Sattusime täitsa peo keske-
le,“ sõnas Lehtse raamatukogu-
hoidja Airi Nurk. Tema ja Jäneda 
raamatukoguhoidja Sirje Reinu-
la käisid 26. oktoobril projekti 
„Naabrid külla“ käigus vahe-
tamas kogemusi Albu, Ahula, 
Aravete ja Ambla raamatuko-
guhoidjatega. 

„Peame iseennast väärtus-
tama,“ olid raamatukoguhoid-
jad kindlad. Nende arvates on 
raamatukogupäevad hea aeg, 
kus vahetada kogemusi, teha 
kokkuvõtteid ja planeerida uusi 
tegevusi. Nii sellel kohtumisel 
uued ideed tekkisidki. 

Ringkäigu vaieldamatu lem-
mik oli raamatukogubuss Krõõt. 
Et mitte kõik maapiirkonnad ei 
saa särada sellise vahva raama-
tukoguga, tekkis ka küsimusi 
palju. Järva vallaraamatukogu 
direktor Karmen Velitschins-

ky jutustas, kuidas buss saadi, 
milline on inventar ja täpsem 
töökord. Külalistele oli üllatus, 
et buss sõidab peaaegu iga päev 
kindla graafi ku alusel, kuna 
Tapa vallas viib raamatud koju 
sotsiaaltransport, mis üldiselt 
ei liigu kindla graafi ku järgi ja 
on kaootiline. 

„Inimesed ei oska raamatuko-
gu andmebaase kasutada,“ olid 
raamatukoguhoidjad üksmeelel. 
Siin on muidugi võtmesõnaks 
järjepidev lugejate koolitamine. 
Kui lugeja suudab kodus eel-
töö ära teha, kus raamatukogus 
mingi talle vajalik raamat leidub, 
hõlbustab see ka teose kiiremat 
kättesaamist. Võrreldi ka eri 
andmebaase ja jõuti järelduse-
le, et praegune pakub piisavalt 
häid võimalusi. Eks raamatuko-
gudes on tavaks seegi, et sinna 
minnakse ka lihtsalt jutustama 
ja raamatuid küsima. 

„Kui hakkaksin viivisega 

hirmutama, siis ei tuleks enam 
kedagi,“ sõnas üks raamatuko-
guhoidja võlglastest rääkides. 
Peamiselt unustavad raamatuid 
tagasi tuua koolilapsed, mistõt-
tu võiks ka lapsevanem küsida 
korra õppeaastas üle, ega lap-
sel pole tagastamata raamatuid. 
Raamatukoguhoidjate sõnul on 
kõige pikaajalisemad võlglased 
need, kellel on üle kahe aasta 
raamat käes olnud. Samas tõdeti, 
et väikeses kogukonnas on raa-
matuid võimalik lihtsamini kätte 
saada, kuna üksteist tuntakse. 
Üks põhjus, miks ei tooda õigeks 
ajaks raamatuid tagasi, võib olla 
hirm, kui on juba tähtaega üle-
tatud. Selline kartus on muidugi 
asjatu, kuna raamatukoguhoidjal 
on alati hea meel, kui pikka aega 
puudu olnud teos jälle ilusasti 
tagasi jõuab.

Üldiselt arvasid kõik raama-
tukoguhoidjad, et lugemine käib 
noortel hooti, kuid siiski on lu-

gejaid vähemaks jäänud. Arutati 
ka kohustusliku kirjanduse üle 
ja jõuti järeldusele, et see sõltub 
koolist ja noore enda huvidest. 
Tõdeti, et õnneks on kohustus-
lik kirjandus asendunud soovi-
tuslikuga ja noorele lugejale on 
raamatute valik üpriski hea ja 
mitmekesine.

Kuuldused Järva valla suur-
sündmusest ehk eesti kirjan-
duse pidunädalast on jõudnud 
ka naabrite kõrvu. Uuriti, kui-
das jõuti pidunädalani, mida 
veel plaanitakse korraldada 
ja kes oleks üldse sobilikud ja 
populaarsed esinejad. Üldiselt 
on kõik raamatukogud ühe 
probleemi ees –  sündmustel 
ja raamatuid laenutamas käib 
valdavalt üks ja sama seltskond, 
juurde inimesi väga ei tule. Selle 
tarbeks püüavad raamatukogud 
kutsuda esinema mitte vaid kir-
janikke, vaid inimesi ka teistelt 
elualadelt, et arutleda igasugus-

te teemade üle. Sestap julgusta-
vad raamatukogutöötajad üle 
raamatukogu läve astuma ka 
inimesi, kellele lugemine võib-
olla ei sobigi, aga tunnike mõ-
nusas seltskonnas viibida annab 
hea tunde.

Raamatukogu on ka sot-
siaalne keskus, kus käiakse jut-
tu ajamas ja infot hankimas. 
Lisaks on uue nähtusena tul-
nud juurde kaugtöö võimaluse 
pakkumine ehk nii mitmeski 
raamatukogus on sisse seatud 
kohad, kus arvutit kasutada 
ja tööd teha. Loodetakse, et 
tulevikus muutuvad raamatu-
kogud veelgi enam kogukon-
nakeskusteks. Paindlikumaks 
peaks muutuma ka raamatute 
raamatukogust kättesaamine. 
Nii on näiteks linnades olemas 
raamatulaenutuskapid. Samuti 
võiks liikuda raamatukogutee-
nus iseteeninduse poole, mis 
võimaldab raamatukogu kasu-

tajatel ise endale teavikuid lae-
nutada ja tagastada ka siis, kui 
raamatukoguhoidjat parasjagu 
kogus ei olegi. 

Lisaks arvasid raamatuko-
guhoidjad, et teenused peavad 
liikuma inimestele käe-jala 
juurde. „Raamatukogu peab 
olema ilus ja mugav,“ täiendas 
üks kohalolnutest. Prognoositi, 
et tulevikus võib juurde tulla ka 
selliseid kogukonna raamatu-
kogusid, nagu Järva vallas on 
praegu Järva-Madisel ja Esnas. 
See, et raamatuid loetakse tä-
napäeval vähem ja paljudele on 
sobivamaks muutunud hoopiski 
e-raamat, ei tohi raamatukogude 
tähtsust pisendada. „Me lihtsalt 
peame muutustega kaasas käima 
ja kohanema.“

Leiti üksmeelselt, et raamatu-
kogutöötajad on universaalsed 
tegelased – nad on nii kultuuri-, 
haridus- kui ka sotsiaaltöötajad 
ühes isikus.

Lugemiskoer pakkus raamatukogus elevust 

Raamatukoguhoidjad vahetasid kogemusi 
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Vahetult enne koolivaheaega 21. 
oktoobril tehti Järva-Jaani güm-
naasiumis üks tagurpidi koolipäev. 
Varasem kogemus andis aimata, et 
sellel päeval külastab abituurium 
esimese klassi tunde ja vastupidi: 
pisijuntsud õpivad keemiat. Üllatu-
seks oli, et kool algas hoopis kell 15, 
kui tööl käivad inimesed hakkavad 
töönädalat juba lõpetama. Hom-
mikuputru asendas lõunasöök, 
millele järgnesid 30-minutilised 
ainetunnid ja kontsert.

Päev tekitas gümnasistide seas 
vastakaid arvamusi. Ühes oldi 
kindel: hea oli hommikul kaua 
magada. Edasises arvamused aga 
polariseerusid. Oli neid, kes ar-
vasid päeva toredaks, sest tund 
kestis vaid 30 minutit. Kuid arvati 
ka seda, et aega süvenemiseks 
jäi väheks eriti siis, kui tuli teha 

keemias hindelist tööd. Ei oldud 
rahul ka sellega, et kontsert oli 
tasuline, sest kui Harjumaa Uuri 
küla laste kontsert asendab koo-
litunde, peaks see tasuta olema. 
Publikut ehk sellepärast ka vä-
heseks jäi. Viimasest tunnist lasti 
jalga nagu tavalisel koolipäevalgi. 
Kes kontserdil käisid, ei nurise-
nud, sest muusika oli hoogne ja 
lõbus, esinejad täis esinemislusti.

Igas koolipäevas peab ole-
ma mingi õppetund. Saime ka 
meie teada, et nii nagu varem, 
on parem. Hommikul on vaim 
virgem ja õppimine efektiivsem. 
Igal juhul oli hea see, et päev 
pakkus vaheldust. Nagu ütles 
10. klassi õpilane Dmytro: „Oli 
palju emotsioone.“ 

Aitäh päeva organiseerijatele!
Järva-Jaani gümnaasiumi abituriendid

TAIGA LAUR 

laagri korraldaja

Sügisesel vaheajal toimus 
Imavere spordihoones Eesti ja 
Ukraina laste lõimumislaager, kus 
osalesid Imavere kooli õpilased 
1.–6. klassini. Projekti kirjutas 
spordiklubi Imavere ja laagri te-
gevused toimusid Imavere kooli 
ja Koigi kooli kahe õpetaja koos-
töös. Laagri päevakava oli tihe. 
Õpiti lihtsamaid eestikeelseid sõ-
nu ja väljendeid, laoti tähestikku. 
Lihtsate salmide ja viisijuppidega 
saadi selgeks kehaosade nime-
tused. Appi võeti ka Jänku-Jussi 
multifi lmid ning toredat tantsu-
mängud. Kuna üks õpetaja män-
gis karmoškat, siis tundusid need 
liikumised eriti lõbusatena. Palju 
kasutasime muusikat ja liikumis-
mänge just värvide õppimiseks. 

Kolmandal laagripäeval kü-
lastasime ka Paide Wittensteini 
tegevusmuuseumi.  

Laagri toitlustamisele pani õla 
alla Imavere kool. Aitäh kokka-
dele maitsva söögi eest! Muidugi 
ei puudunud laagrist ka sport-
likud tegevused: kui enam ei 
jõudnud õppida, siis mängisime 
saalihokit ja jalgpalli. Viimasel 
laagripäeval õppisime loomade 
nimetusi ja kehastusime ise sa-
muti nendeks. Lavastasime ka 
väikese näidendi, kus loomad ot-
sisid endale sõpru. Eesti lipuvär-
vides paelaga šokolaadimedalid. 
Laager kujunes intensiivseks ja 
lõbusaks ettevõtmiseks. Nii mõ-
nigi Ukraina laps üllatas meid 
laagri lõpus oma teadmistega 
Eestimaast ja eesti keelest. Laagri 
korraldasid õpetajad Taiga Laur 
ja Anne Treial.

MARIS PRAATS

28. oktoobril oli Vao külamaj-
ja kogunenud üle 20 noore. Ko-
hale oli tuldud nii lähemalt kui 
ka kaugemalt, eesmärk veeta üks 
ühine päev ja õppida midagi uut. 

Koolivaheaja meelelahutusli-
kumaks muutmiseks olid aktiiv-
sed külainimesed korraldanud 
lastele juba traditsiooniks saa-
nud lõbusa koolivaheaja.  

Juba enne esimest loengut oli 
tehtud valmis pitsatainas ning 
pandud see kerkima. Siis oli 
aeg kõigil korra maha istuda ja 
kuulata veebipolitseinik Getter 
Kanguri loengut internetitur-
valisusest. Kuna kohale tulnud 
noored olid eri vanuses, oli ka 
nende kogemus ja interneti ka-
sutamise eesmärk väga erinev. 
Kellele oli internet peamiselt 
mängimise koht, kellele sõprade-
ga suhtlemiseks või õppimiseks. 
Veebipolitseinik pani südamele, 
et internetti postitamisel peab et-
tevaatlik olema ja telefonil peab 
peal olema parool. Räägiti ka 
interneti kasulikkusest ja kahju-
likkusest. Et teadmised kõige pa-
remini kinnituks, lõpetati loeng 
väikese võistlusega.

Pärast seda oli aeg pitsat teha. 
Kõik said valida just need koos-
tisosad, mis neile enim meeldi-
sid. Paljud lapsed tegid pitsat 
esimest korda elus ja see pakkus 
neile palju elevust. Vahelduseks 
mängiti ja meisterdati ning nii 
see aeg veeres. Enda teekonda 
telemaastikul jagas noor näitleja 

Sofi a Lisell Flink, kes etendas 
hiljuti vaatajateni jõudnud sarjas 
„Musta kivi saladus“ müstiliselt 
kadunud Mirjamit.

„Mulle meeldis väga pitsade 
valmistamine ja Sofi a Liselli fi l-
mikogemuse kuulamine – see oli 
huvitav, kuidas ta kirjeldas oma 
võttepäevi. Pärast seda oli endal-
gi selline tunne, et tahaks mõnes 
fi lmis osaleda. Samuti meeldis 
mulle loeng interneti turvali-
susest. Ma sain teada, et iga asi, 
mille ma internetti postitan, jä-
tab sinna jälje. Kokkuvõttes oli 
mul väga sisukas ja tore päev, sai 
naerda, sai isetehtud pitsat süüa 
ja palju häid teadmisi,“ kirjeldas 
üritust Saara-Laura Raidsalu, kes 
oli üks osalistest. 

MARIS PRAATS

21. oktoobril toimus Aravete 
kultuurimajas koolinoorte ju-
tuvestjate konkurss Kratilood, 
kus seekord oli enda oskuseid 
näitama tulnud 11 jutustajat. 
Žüriid tuli võluda kahe rah-
valiku naljandi, muistendi või 
legendiga. Ühe teema oli „Ühel 
koolipäeval“ ja teine lugu oli 
pärit esineja kodupiirkonnast. 
Lugusid hindasid A. H Tamm-
saare muuseumi Vargamäel 
direktor Reelika Räim, näitleja 
Kersti Tombak ja näitleja ning 
näitekirjanik Arlet Palmiste. 

„See konkurss ei ole tavaline 
etluskonkurss,“ selgitas jutus-
tamise võistlust Kratilugude 
projektijuht Aire Pitk ja lisas, 
et konkursil oli oluline ka või-
malikult särav jutustamine.

Päeva juhtis Kratilugude kon-
kursi vilistlane Emma Tuisk. „Kui 
sul midagi sassi läheb, siis lihtsalt 
mine edasi,“ juhendas Tuisk osa-
lejaid ja lisas, et tema on katseta-

nud jutuvestmist mitmel aastal 
ja iga aastaga läinud paremaks. 
Ka seekord oli nii mõnigi osaleja 
konkursil juba mitmendat korda. 

Esinemishirm oli teinud oma 
töö ning nii mõnelgi läks sassi, 
kuid kõik tulid sellest võitjana 
välja. Räägiti legende nii hiig-
laslikust allikast, Kurisoo nime 
tekkimisest, jänese pikkade kõr-
vade saamisest kui ka koolist. 
Näiteks jutustati näljasest koo-
litahvlist, kes sõi vaid halbade 
hinnetega õpilasi, teistsugusest 
õpetajate päevast ja salavõtmest 
kooli ühiselamus.

„Õnnelikud on need, kes ko-
hale julgesid tulla. Igal sammul 
oli tunda, kui väga meid on oo-
datud,“ sõnas Helge Maripuu, kes 
oli Laiuse kooli õpilaste juhenda-
jana. Ta lisas, et just jutustamise 
kunst on see, mida tänapäeval vä-
ga vaja läheb ning nii oli Laiuselt 
osalejaid päris palju. „Püüame 
seda kunsti õppida ja järgmisel 
aastal kindlasti uuesti osaleda.“ 

Žürii sõnul oli neil sellel aas-

tal raske otsust teha, sest kõik 
lood olid omamoodi erilised. 
„Kõige toredamad lood on sel-
lised, kus tunned ära iseennast. 
Oluline on, et jutuvestja ka 
ise enda lugu usuks,“ selgitas 
Kersti Tombak. Arlet Palmis-
te soovitas osalejatel katsetada 
teises olukorras rääkimist, sest 
siis võib lugu täitsa teistmoodi 
kõlama hakata. Reelika Räim, 
kes on žüriis olnud juba mitu 
aastat, oli lootusrikas, et palju-
sid esinejaid näeb ka järgmistel 
konkurssidel. 

31. oktoobril tähistati Väätsa 
mõisa saalis siit kandist sirgu-
nud tantsuõpetaja Helmi Toh-
velmani 122. sünniaastapäeva ja 
anti kätte tänavused Tohvelma-
ni preemiad. Väätsa põhikooli 
direktor Anneli Mänd selgitas, 
et Helmi Tohvelmani Järvamaa 
eduka maakooliõpilase preemia 
antakse maakooli 9. klassi õpi-
lasele, kes väärtustab haridust ja 
haritust, on õppinud ja käitunud 
väga hästi, on olnud tubli aineo-
lümpiaadidel ning lööb kaasa ka 
valla- ja külaelus.

Nominente oli kokku kuus, 
nende seas kolm õpilast Järva valla 
koolidest: Christina Rohi Aravete 

keskkoolist, Ingermai Rohtsalu 
Imavere koolist ja Marta-Ann 
Grossfeldt Albu põhikoolist. 

Suure tunnustuse ehk Helmi 
Tohvelmani Järvamaa eduka 
maakooliõpilase preemia pälvis 
Albu põhikooli 9. klassi õpilane 
Marta-Ann Grossfeldt. Teda õn-
nitles ka Järvamaa omavalitsuste 
liidu juhatuse esimees, Järva val-
lavanem Toomas Tammik.

Eesti teatriliidu Tohvelmani 
näitlejaauhinna pälvis Sandra 
Uusberg, auhinna andis kätte 
preemia esimene laureaat Laine 
Mägi. Auhind asutati aastal 2000. 
Alates 2010. aastast antakse au-
hinda välja iga kahe aasta tagant.

Albu põhikooli õpilane 
pälvis suure tunnustuse

Eesti ja Ukraina lapsed 
andsid üksteisele käed

Tagurpidi koolipäev 
Järva-Jaani gümnaasiumis

Kratilugude jutustajaid tuli tervest Eestist 
Koolinoorte jutuvestjate konkursi Kratilood tulemused 
1.–3. klass
III koht Loore Talvik 
II koht Erich Tuisk 
I koht Nora Tuisk 
4.–6. klass
Eripreemia enesekindla 
esinemise eest Karola Aia 
III koht Matis Allingu

II koht Berit Berk 
I koht Joel Šott 
7.–9. klass 
Eripreemia selge jutusta-
mise eest Johanna Aia 
III koht Isabell Pungar 
II koht Tony Tuisk 
I koht Siim Luhamäe

Interneti ohutu kasutamise ABC

• Kontrollin sotsiaalmeedia kontode privaatsussätteid. 
• Hoian paroolid enda teada ja kasutan turvalist parooli.
• Hoian isiklikke andmeid enda teada.
• Avan vaid tuttavaid kirju, linke ja kutseid. 
• Võtan sõbraks vaid tuttavad inimesed. Veebivideo teel 

vestlen vaid sõpradega. 
• Avalikus arvutis login end alati välja. 
• Hoian piltidel ja videotel riided seljas ning mõtlen en-

ne postitamist piltide ja videote sobilikkuse peale. 
• Uuendan oma nutiseadme tarkvara pidevalt.
 
Vajadusel saad abi veebipolitseinikult. Järvamaa veebipo-
litseinik on Virginia Ciunit.
Lasteabi telefon 11 6111 on avatud ööpäev läbi. 
Vaata rohkem materjale aadressilt targaltinternetis.ee. 

Vao külas oli vaheaeg teadmisterohke 

Pildil Nora Tuisk
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Jõgeva haigla peaarst dr Peep 
Põdder väisas Järva valla sün-
nipäevanädalal Imevere eakaid 
ja jagas hulgaliselt näpunäiteid, 
kuidas terve püsida ja trauma-
sid vältida. Tõsist teemat saatsid 
publiku naerupahvakud.

Nakatumine COVID-isse 
tõuseb, seda enam, et inime-
sed on haigusega harjunud ja 
käsi enam nii palju ei pesta. 
Kui keegi maskis siseneb, vaa-
datakse teda kui haiget, mitte 
kui haiguse eest hoidujat. Põd-
der soovitas julgelt sotsiaalset 
distantsi hoida. Käte desin-
fi tseerimine aitab alati kõige 
paremini. Kuid kõige tõhusam 
on siiski vaktsineerimine, vakt-
siinid lähevad järjest paremaks. 
Põdder tõdes, et suured pan-
deemiad kestavad umbes seitse 
aastat. Eelmine suurem puhang 
Eestis oli lastehalvatus ehk po-
liomüeliit 1950. aastate kesk-
paigas ja ka selle võitis lõpuks 
vaktsiin. 

Podagra on hea elu haigus, 
keskajal põdesid seda ülikud ja 
kuningad, kel oli söögiks häs-
ti palju liha. „Siis söödi palju 
metsloomaliha. Podagra on ka 
jahimeeste haigus – nii kui jahi-
hooaeg hakkab, lonkavad suure 
varba põletikuga mehed arsti uk-
se taha. Juba kaugelt võib öelda, 
et see on jahimees, kel esimene 
põder juba kätte saadud ja nahka 
pandud,“ rääkis Põdder.

Tohtritele teeb muret vane-
mate inimeste traumatism, mil-
lel on terve rida põhjuseid, mida 
saaks vältida. „On energiakriis. 
Nüüd on vanemad inimesed ot-
sustanud, et elektrit tuleb kokku 
hoida. On tekkinud selline trau-
maliik nagu taskulambitraumad. 
Öösel tahab vanem inimene va-

hel WC-sse minna, tuld põle-
ma ei pane, sest elekter maksab, 
pigem võtab taskulambi. Aga 
taskulambi kiir on ahtake ja ei 
näita teist trauma põhjust – kalt-
suvaipa maas. Olen alati öelnud, 
et kui vanust saab 60 aastat, siis 
tuleb kõik vaibad, eriti kaltsu-
vaibad maas ära korjata. Teen 
ise sama. Tõenäosus, et varvas 
vaiba taha jääb ja sa kukud, on 
siis oluliselt väiksem.“

Aastatega muutub tasakaal 
kehvemaks sellepärast, et sise-
kõrvas, kus on inimese tasakaa-
luorgan, esineb lupjumist. Et 

tasakaaluorgan hästi töötaks, 
kasutab inimene lisaks sisekõr-
vale ka silmade abi – silmad 
aitavad olukorda fi kseerida. 
„Kui pole piisavalt valgust, pole 
silmadest kasu ja inimene võib 
kukkuda. Sellest moraal – voo-
di tuleb alati panna elektrilüliti 
juurde või vastupidi. Kui tuba 
läheb valgeks, laske silmal har-
juda ja alles siis tõuske püsti 
ning minge sinna, kuhu vaja,“ 
õpetas Põdder.

Kukuvad ka need vanemaea-
lised, kes tahavad kuhugi hästi 
kiiresti minna – krapsti voodist 

üles ja jooksu. „Ka nooremad 
inimesed võiksid lähtuda sellest, 
et lamavast asendist püsti tõustes 
muutub kogu organismi vereva-
rustus. Seda nimetatakse me-
ditsiinis ortostaatiliseks efektiks 
– tõused kiiresti üles ja vererõhk 
läheb alla,“ selgitas Põdder. „Tark 
inimene tõuseb esmalt istukile, 
mõtleb natuke maailma asjade 
üle ja alles siis tõuseb.“

Üks mure varitseb tubades 
veel – teravad nurgad. „Kui teil on 
võimalus, mõõtke ära kodus oma 
põhiline käigutee, näiteks maga-
mistoast kööki, ja vaadake, kas te 
mahute sinna pikali nii, et te mi-
dagi, lauda, tooli või kapinurka ei 
taba,“ õpetas Põdder. Kui teadvus 
kaob, siis inimene ei kuku sirgelt, 
vaid vajub pikali. „Selle juures on 
tähtis, et te end teravate nurkade 
vastu ära ei lööks.“

Üks trauma saamise sageda-
si põhjuseid on öine söömine. 
Poolpimedas ja -salaja külm-
kapi juurde minna on ohtlik. 
„Veel ohtlikumad on keldrid, 
eriti sellised, mille luuk on 
köögipõrandas. Nii jõudis kel-
la kolme ajal öösel minu juurde 
haiglasse vanem proua, jalaluu 
katki. Pool tundi varem oli tal 
tulnud hirmus moosi isu ja 
seda oli vaja keldrist tuua. Siit 
moraal: kõik, mida te arvate, 
et tahate öösel süüa, võtke val-
gel ajal öökapile valmis,“ ütles 
Põdder. „Veel tahaks rääkida 
jalgadest. Talvisel ajal unustage 
kontsad! Poodides on müügil 
naelad, mida madalale saapale 
tõmmata. Muide – üks Eestiski 
sage libeduse vorm on langenud 
puulehed. Kui talvel kukutakse 
kas küljeli või ettepoole, siis le-
hed niidavad jalad alt. Hoidke 
käigurada lehtedest puhas.“

ANNELI PARTS

Hooldaja OÜ juhataja

Hooldekodu pole voodihai-
gele ainuke lahendus. Väärikalt 
vananeda saab ka kodus, ent 
paljudes omavalitsustes puudub 
koduhooldusteenuse võimalus 
liikumispuudega ja voodihai-
getele inimestele. Just sellist tee-
nust on pakkunud OÜ Hooldaja 
seitse aastat Tartus ja Tallinnas, 
nüüd laieneb see ka Järvamaale.

Osaühingu juhataja Anneli 
Parts ütleb, et Hooldaja missioon 
on luua hooldusteenust vajavatele 
inimestele kodune elukeskkond, 

kus nad saavad tunda end täis-
väärtuslikult, ning tagada tur-
vatunne omastele. Arvestatakse 
hoolealuste isiklike eripäradega 
ning luuakse nendega siiras ja lä-
hedane inimlik kontakt. „Inime-
sel peab olema võimalus väärikalt 
vananeda oma kodus, surmani,” 
leiab Parts. „Hooldekodu ei ole 
ainus ega lõplik lahendus,” lisab 
ta. Ettevõte on siiani osutanud  
koduhooldusteenuseid peamiselt 
Tallinnas, Harjumaal ning Tar-
tus, Tartumaal ja Lõuna-Eestis. 
Et Parts kolis hiljuti Türile ning 
omavalituse sotsiaalosakonnaga 
sel teemal konsulteerides selgus, et 

Järvamaal taoline teenus puudub, 
otsustas ettevõte laieneda ka siia.

Hooldaja OÜ teenused on 
suunatud isikutele, kes erivaja-
duste või sotsiaalsete tingimus-
te tõttu ei saa iseseisvalt elada. 
„Pakume kõrvalist abi vajavatele 
inimestele nende seisundile vas-
tavat hooldust nende oma ko-
dus,” täpsustab Parts. Abivajajad 
võivad tema sõnul olla nii eakad, 
trauma- ja insuldijärgsed haiged, 
vähihaiged kui ka füüsilise puu-
dega inimesed ja voodihaiged.

„Elada oma kodus on neile 
parim võimalus säilitada vää-
rikus, iseseisvus ja elukvaliteet.

Koduhooldusteenus on tee-
nus, mida osutatakse eakatele 
ja ajutist kõrvalist abi vajavatele 
täisealistele inimestele kodustes 
tingimustes, et aidata neil harju-
muspärases keskkonnas toime 
tulla. Meie eesmärk on pakkuda 
professionaalset koduhooldus-
teenust, arvestades iga kliendi 
individuaalseid vajadusi nii täna 
kui ka tulevikus,” kirjeldab ta.

OÜ Hooldaja pakutav põhi-
teenus jaguneb koduabiteenu-
seks ja hooldusabiteenuseks, 
samuti osutatakse vajadusel 
nõustamisteenust ning voodi-
haigete hooldust kodus. Hool-

dusteenust pakub ettevõte vas-
tavalt vajadusele üks kuni kolm 
tundi päevas kliendi kodus.

Anneli Parts ise omab lisaks 
15-aastasele töökogemusele ka 
viie aasta pikkust hooldajatöö 
kogemust, mille sai Inglismaalt. 
„Voodihaige hooldamine kodus 
pole seal ammu probleem, käsikäes 
professionaalsete hooldust pakku-
vate fi rmadega toimib kõik kenasti 
ja inimesed elavad täisväärtuslikult 
ning turvaliselt oma kodus,” märkis 
Parts, kes omandas Inglismaal ka 
vastava kvalifi katsiooni.

Hooldaja OÜ teeb koostööd ka 
sotsiaalministeeriumi lepingulise 

partnerfi rmaga Somnium Medical 
OÜ, mille tegevusala on aktiivmad-
ratsite rent. „Tänu neile madratsite-
le ei pea enam voodihaige asendit 
muutma iga 20 minuti tagant. Piisab 
kolmest või neljast hoolduskorrast 
päevas, mil hooldaja teeb hügieeni-
toimingud, annab toidu ja vaatab, et 
kliendil oleks turvaline ja mugav,” 
selgitas Parts. Veel nõustab Anne-
li Parts omaste hooldajaid kodus, 
et nende tööd ja vaeva kergemaks 
teha, sest pole olemas rasket tööd, 
vaid on valed töövõtted.

Kogu info on leitav Hoolda-
ja OÜ kodulehelt või helistades 
telefonil 5553 2903.

Kodune hooldusteenus laieneb Järvamaale

Kodud tasub traumade 
vältimiseks üle vaadata

Pildil Peep Põdder
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Kuhu minna Järva vallas

7.–13. novembril Järva valla 
noortekeskustes noorsootöö-
nädala tähistamine
09. ja 10. novembril ning 16. 
ja 18. novembril kell 9, 11, 
13. Järva-Jaani muuseumide 
keskuse kolmanda tegevus-
aasta tähistamine: õpilaseks-
kursioonid eelneval kokkulep-
pel piletiga kaks eurot õpilane
10. novembril kell 19 Järva-
Jaani kultuurimajas kinoõhtu 
filmiga „Vanamees ja põr-
sauss“
10. novembril kell 18 Imave-
re spordihoones sisejalgpalli-
turniir „Isad ja pojad“
11. novembril kell 12–22 
Koeru kultuurimajas Järva val-
la noorte tänuüritus, töötoad 
ja õhtul gala
12. novembril kell 10.30–16 
Jalgsema külamajas pere-
päev „Päev koos isaga“
12. novembril kell 13 Aravete 
kultuurimajas eakateklubi Vo-
kiratas klubiõhtu. Külla tuleb 
tantsugrupp Kõku
12. novembril kell 13 Koigi 
mõisas Koigi piirkonna laste 
ja noorte lauluvõistlus
12. novembril Imavere kooli 
vilistlaste kokkutulek
12. novembril Avinurme kor-
vipunumise õpitoas saavad 
kõik selgeks korvipunumise 
põhitõed ning iga osaleja 
saab kaasa omavalmistatud 
laastkorvi. Koos kosutava lõu-
nasöögiga saab veeta mõnu-
sa päeva täis emotsioone ja 
positiivseid üllatusi. Info ja re-
gistreerimine:  Külli, tel 526 
6745 ja Anneli, tel 55601805
14. novembril kell 13 Albu 
mõisas traumateadlikkuse 
töötuba. Koolitaja Jane 
Snaith, MTÜ Igale lapsele Pe-
re. Info ja kirjapanek: ananda-
joogaklubi@gmail.com
14. novembril kell 16 Albu 
mõisa saalis Järva valla Põhja 
piirkonna laste ja noorte laulu-
võistlus 
17. novembril kell 18 Koeru 
kultuurimajas kinoõhtu. Film 
„Vanamees ja põrsauss“
18. novembril kell 16 Järva-
Jaani kultuurimajas Järva val-
la laste ja noorte laulupäev 
„Lauluhääl 2022“
17. novembril kell 19 Imave-
re raamatukogus raamatuko-
gude aasta puhul Raamatuko-
guÖÖ. Igaühel võimalus luge-
da 1–3 lemmikluuletust või 
omaloomingut. Külla tuleb Tai-
ga Laur, kes esitab enda loo-
dud laule

19. novembril kell 14 Koigi 
mõisas Mardi ja Kadri tantsu-
tuba. Esineb ansambel Lõõt-
sanööbid Margus Põldsepa 
juhendamisel. Laulud, tantsud
20. novembril kell 11–14 
Aravete sügisturniir, Kõrve-
maa KV II etapp lauatennises
21. novembril kell 11 Aravete 
kultuurimajas lasteteater 
21.–25. novembril Järva-Jaa-
ni gümnaasiumis projektinä-
dal „Raamatukogude aasta“. 
25. novembril kooli sünnipäev 
24. novembril kell 12 Ambla 
kultuurimajas kohtumine tee-
mal puuded, erivajadused, 
võimalused. Külas Tõnu Karu
26. novembril kell 18 Pilistve-
re rahvamajas Pilistvere 35. ki-
helkonnapäev Kuula (Imave-
re, Kabala, Kõo ja Võhma piir-
kondade rahvakultuuriline tra-
ditsiooniline pidupäev)
27. novembril Aravete pargis 
advendikontsert ja laat
27. novembril kell 14 Koigi 
mõisas jõuluootuse perepäev 
ja süüdatakse tuled jõulupuul
27. novembril Koeru kultuuri-
maja ees süüdatakse küünlad 
Koeru kuusepuul
29. novembril kell 11 Imave-
re põhikoolis Luulelumi. Rein-
hold Kamsenile pühendatud 
laste luulepäev
29. novembril kell 19 Järva-
Jaani kultuurimajas Vana Bas-
kini Teatri etendus „Lume-
roos“. Osades Helgi Sallo, 
Voldemar Kuslap, Harry Kõr-
vits. Piletid 20 ja 22 eurot 
müügil kultuurimajas
29. novembrist 21. detsemb-
rini Eesti piimandusmuuseu-
mis Imaveres jõulueelne hald-
jamaa (ettetellimisel)  

3. detsembril Viru küla selts 
korraldab ühiskülastuse Pär-
nusse Endla teatri etendusele 
„Aktilised mängud“. Info ja re-
gistreerimine: Külli, tel 526 
6745 ja Anneli, tel 5560 1805
2.–3. detsembril Paide muu-
sika- ja teatrimajas maakonna 
solistide võistlus Laulukaar 
4. detsembril kell 11 
Päkapikukõnd/-jooks Imaveres
9. detsembril Imavere rahva-
majas Imavere kooli 195. aas-
tapäeva aktus
10. detsemberil kell 11 Ima-
veres saalihoki aastalõpu 
turniir
11. detsembril Karinu küla-
majas XIV jõululaat
11. detsembril Koeru kultuu-
rimajas jõululaat

KAI KANARIK

MTÜ Ambla Selts juhatuse liige

Kui Ambla kultuurimajas 
hakkas üle mitme aasta taas 
elu toimuma (alates Põhja-Jär-
va kultuurikeskuse asutamisest 
1. jaanuaril 2022), siis tundus, 
et kohalike pilgud on just kul-
tuurimaja poole suunatud. Se-
da ootust, et midagi toimuks 
ja tehtaks, oli tunda. Tasapisi 
oleme saanud maja mõnu-
sasti tegusaks ja aina rohkem 
astutakse meie uksest sisse, et 
ühistegevustes kaasa lüüa. Kui 
me juulis aitasime kaasa MTÜ 
Tooru Seltsi korraldatud Ambla 
pärimuspäeva tegemistele, siis 
see oli selge verstapost, mis tõi 
aktiivsed inimesed ühe laua ta-
ha ja Ambla elu arendamisele 
kaasa mõtlema. Kultuurimaja 
roll oli siinkohal olla lihtsalt 
võrgustiku tekitaja, utsitaja.

Augustis registreerisimegi 
Ambla Seltsi, mille eesmärk on 
Ambla elukeskkonna paranda-
mine. Meie suurim plaan on 
Ambla jõeääre kujundamine 
Ambla pargiks. Soovime, et 
Ambla keskel oleks hoolitsetud 
ala, mis ühelt poolt pakuks ko-
halikele võimalust nii suvel kui 

ka talvel vaba aega veeta ning 
teisalt jääks silma ka läbisõitja-
tele ja külalistele. Ambla alevik 
on oma väikeste puumajadega ja 
traditsioonilise asustusega väga 
kaunis. Jõgi on aastatega jäänud 
aga võsa varju – kui nüüd sellest 
võsast saaks korrastatud park, 
mis näiteks avab vaate ka kiriku 
poole, siis saab kogu Ambla kau-
ni ja ühtlase ilme. Ajalooliselt on 
ju Ambla kihelkonnakeskusena 
olnud väga tähtis ja uhke!

Meie liikmed on kõik oma töö-
de ja tegemistega Amblas. Meile 
läheb korda see keskkond, kus 
me iga päev elame ja töötame. 

Leppisime oma tegevusi planee-
rides kokku, et kui me midagi ka-
vandame, siis selle ka ära teeme. 
Meie seas on ka kaks tubli meest, 
kes ei karda käsi määrida. Lenno 
Kütismaa, kes on aastaid püüdnud 
valla tähelepanu suunata jõeääre 
korrastamisele ja arendamisele, 
ning Merek Laansalu, kes igal 
moel Ambla heakorda aitab hoi-
da. Ja need on mehed, kellele kõik 
teised ka appi tulevad ning kes 
suudavad teisi tegutsema ärgitada.

Valla toel viime läbi sügisese 
korrastuse jõe ääres. Kogukonda 
kaasame talgupäevadel, et võsa 
lõigata, sest siis oleks juba järg-

misel kevadel plats lagedam ning 
tulevane pargiala saaks hakata il-
met võtma. Kavas on viia jõulude 
ajal läbi ka jõulutulede kaunista-
mise konkurss, et kõik elanikud 
kaunistaksid oma koduhoove ja 
ning pakuks kogu alevikule mõ-
nusat pühademeeleolu.

Seltsitegevus ei ole midagi 
muud kui tihe suhtlus kogu-
konna liikmetega, et ühendada 
jõud meie elukeskkonna pa-
randamiseks. Ambla Selts ei 
ole kinnine seltskond, see on 
lihtsalt üks vajalik juriidiline 
vorm, mis võimaldab plaane 
organiseeritumalt ellu viia.

ANETTE MARLEEN EDING

Peetri kooli 5. klassi õpilane

Kuidas meil tekkis idee 
Peetri koolis halloweeni tä-
histada? Kui olime 2. klas-
sis, siis õpetajad korraldasid 
halloweeni ajal meile kostüü-
mipeo. See jäi väga hästi meel-
de ja tahtsime uuesti midagi 
sellist teha. Otsustasime klas-
siga (4.–5. klass), et läheme 
küsime direktori käest, kas sel 
aastal saaksime ka sellise peo 
teha. Ei tea, kas direktor tegi 
nalja või mitte, aga vastas, et 
kui ise teeme ja korraldame, 
siis pidu toimub. Meil on väga 
lahe klassijuhataja Marika, kes 
meie mõttega kohe kaasa tuli 
ja aitas meid palju. Nii hakka-
simegi juba septembris peoks 
ettevalmistusi tegema. 

Peole lubati igaühel kaa-
sa võtta ka üks sõber. See oli 
hästi tore ning niimoodi ko-
gunes meid tervelt saalitäis. 
Enamik külalisi olid Koeru 
keskkoolist, kuid sõpru oli 
isegi Soomest.  

Halloweenile sobilikult olid 
inimesed tulnud peole kos-
tüümides – kes oli kehastunud 
luukereks, kes zombiks, kuid 
parima kostüümi tiitli sai see-
kord must ingel. Oli hea meel 

tõdeda, et enamik inimesi oli 
tulnud kostüümidega ning isegi 
õpetajad olid kehastunud tege-
lasteks. 

Pidu kestis kokku kaks tundi, 
mida ilmselt oli väga vähe, sest 
selle ajal sai mängida mänge, 
osaleda põgenemistubades ja 
tantsida. Pidu näitas hästi, et 1. 
klassi õpilane saab koos 9. klassi 
õpilasega samal üritusel toredalt 
aega veeta.

Pärast pidu olid õpetajad 
meile kavandanud öökooli. 
Meile olid ette valmistatud eri 
tegevused. Meil käis külas üks 
mees, kes päris ämblikke näi-
tas ja tutvustas. See oli päris 
jube, nii mõnigi laps jooksis 
ruumist välja. Veel pidime pi-
medas orienteeruma ja üles-
andeid lahendama – nii mees-
konna-, matemaatika- kui ka 
eesti keele ülesandeid. Lisaks 
käisime põgenemismängul 
vanas kontorihoones, kus pi-
dime leidma koode ja sealt 
välja saama. 

Kella kaheksa ajal saadeti I 
kooliastme lapsed koju ja meil 
jätkusid tegevused. Proovisi-
me teha varjuteatrit. Kaidi-Ly 
korraldas meile õudusjutu ja 
salakirja kirjutamise töötoad. 
Getter ja Janno tegid meiega 
öösel katseid. Tegime elevandi 

Peetri koolis tähistati halloweeni ööbimisega
hambapastat, ajasime grilltiku 
läbi õhupallide, segasime kokku 
sooda ja äädika ning vaatlesime, 
kuidas õhupall täitub. Kõige äge-

dam oli laavalambi tegemine. 
Aitäh, Getter, Ireen, Maaja, 

Niina, Janno, Marika, Viive, 
Elke, Janar, Riina ja Kaidi-Ly.

Amblas tegutseb aktiivne selts 
Kommentaar

TRIIN TIPPI

Järva valla arenduse 
peaspetsialisti

Mul on väga hea meel, et 
Amblas ja ka teistes endiste 
valdade keskustes on MTÜ-d 
võtnud eestvedamise kogukon-
na tegevustes. Kui varasemalt 
ei olnud kogukondade tegevus 
alati väga hästi näha, siis nüüd 
võib öelda, et meie kogukon-

nad on tugevad ja see on ka 
üks meie valla väärtustest. 

Kogukondadel on võima-
lik taotleda nii tegevus- kui ka 
projektitoetust, mida usinamad 
MTÜd on ka teinud. Mulle 
meeldib see, et kuigi tehakse 
palju ka traditsioonilisi asju, on 
iga piirkond ja isegi väiksem 
küla siiski oma näo säilitanud. 
Igaüks on oma niši leidnud. Mi-
na väga kiidan meie tublisid 
kogukondi. Võime nende üle 
väga uhked olla.

Ambla Seltsi initsiatiivil 
sai korda ka endine küla-
plats. Plats silendati ja 
niitmist segavad kivid said 
kenasti kokku sätitud. Pil-
dil Lenno ja Merek. 
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Järva valla spordikeskuse juhataja

Novembri keskel on paslik 
aeg teha viimaseid ettevalmis-
tusi talveks. Talihooaja  ette-
valmistused on läinud hästi ja 
suusarajad on lume tulekuks 
valmis. 

Sellel aastal on lisandunud 
ka kaks uut suusarada – Koiki 
ja Imaverre. Koigis asub tervi-
serada spordihoone taga ja on 
umbes 800 meetrit pikk. Rada 
valmis selle aasta mai lõpus. 
See sai võimalikuks tänu selle-
le, et OÜ Th ermoarena laienes 
ja ettevõttes valmisid uued la-
oplatsid. Nende välja kaevatud 
pinnast sai kasutada tervisera-
ja tegemiseks. Nüüd saab rada 
järk-järgult arendama hakata. 
Lisaks uuele rajale on Koigis 
suusatingimused paranenud 
tänu rajatehnika soetamine. 
Varem Aravetel kasutuses olnud 
lumesaan hakkab loodusliku 
lume olemasolul suusaradasid 
korras hoidma Koigis. 

Imaveres sai seoses kettagol-
fi  väljaku rajamisega pööratud 
rohkem tähelepanu tervisera-
ja hooldusele, viimased kaks 
aastat on seal tehtud võsa- ja 
niitmistöid. Piirkonda on tekki-
nud juurde ka võimekust talvel 
suusaradasid hooldada. Praegu 
on olukord selline, et umbes 
1,3 kilomeetri pikkune Imave-
re terviserada peaks aasta läbi 
kasutajasõbralik olema. 

Ka Aravetel on uuendusi. 
Aravetel hoiab nüüd radu kor-
ras uus lintidega ATV. Masina-
parki täiendati valla eelarvest. 
Järva valla spordikeskus viis 
läbi alla lihthanke piirmäära 
jääva hinnapäringu lintide-
ga ATV soetamiseks. Parima 
pakkumise tegi OÜ Motohoov, 
hanke hind oli 13 600 eurot 
koos käibemaksuga.

Sellel talvel tulevad hoolda-

tud suusarajad Aravetele, Järva-
Jaani, Koeru, Koiki ja Imaverre. 
Neist valgustatud on Aravete 
(2 km), Järva-Jaani (2 km) ja 
Koeru (2,7 km). 

Võistluskalender ei ole veel 
täielikult paigas, aga kindlas-
ti korraldab Järva valla spor-
dikeskus koostöös kohalike 
spordiklubidega iga-aastase 
Järva valla seeriavõistluse 
suustamises, kus etapid toi-

muvad Valgehobusemäel, Ara-
vetel, Järva-Jaanis ja Koerus. 
Kui kuupäevad kindlad, tuleb 
selle kohta ka eraldi teavitus, 
eeltööd käivad. Sellel talihoo-
ajal osaleb Järva vald taas ka 
Eestimaa omavalitsuste tali-
mängudel, mis toimuvad 4.–5. 
märtsil 2023 Elvas. 

Järva valla spordikeskus 
kutsub valla rahvast aktiivselt 
terviseradasid kasutama.

Luulepäevale ootame 
Järva valla lasteaedade vanima rühma lapsi ja 
koolide 1.-4. klasside õpilasi. 

Iga laps peaks ette kandma kaks luuletust: 
üks neist Reinhold Kamseni luuletus
 ja teine lihtsalt vahva lasteluuletus. 

Osalejaid ootame registreeruma 
kuni 21. novembrini (k.a), kirjutades 
meiliaadressile gerly.lehtmets@imavere.edu.ee 
osaleva lapse nime ning esitatavate luuletuste 
pealkirjad koos autorite nimedega. 

Rõõmsa kohtumiseni Imaveres!

LUULELUMI
Reinhold Kamsenile pühendatud

LASTELUULEPÄEV
29. novembril 2022 kell 11
Imavere Rahvamaja saalis

Spordikeskus valmistub talveks
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Väljaandja Järva Vallavalitsus

Järva -Jaani, Pikk 56, info 517 5929

Tiraaž 4388

Toimetaja Maris Praats, 

maris.praats@jarva.ee, 

info 5346 7235

Trükk AS Printall

Toimetus ootab kaastöid iga kuu 

viimase täisnädala esmaspäevaks.

Tel: 52 7 1059 
Info@vihmaveerennid.ee 

Vihmaveesüsteemide ja 
katuseturvatoodete 
paigaldus 

FEKAALIVEDU JA 
UMMISTUSTE LIKVIDEERIMINE

 Tel 384 6052 • info@jarvahaldus.ee

Reakuulutused
OÜ Estest PR ostab metsa- ja põllu-
maad. Tel 504 5215, 514 5215, 
info@est-land.ee

Avutite remont. Täpsem info web.zo-
ne.ee/ teleriteremont/ Tel 5810 4539, 
es3rid@gmail.com Järva-Jaani

Sõiduautode kokkuost. Tuleme ko-
hale üle Eesti. Tel 553 3060. Väga 
kiired tehingud! Raha kohe kätte!

Müüa soodsalt kolmemeetriseid 
küttepuid. Tel 507 4553

Müüa saetud ja lõhutud kuivi küt-
tepuid (30 cm, 40 cm ja 50 cm). 
 Tel 504 5632

Müüa saetud ja lõhutud küttepuid. 

Eri pikkused. Ka kolmemeetrised. 

Tel 504 5632

Müüa puistematerjali, sõelutud 

mulda, liiva, ehitusliiva, sõelmeid, 

kruusa, killustikku.  Tel 501 3862

Hauaplatside hooldus ja korras-

hoid. Pakume nii ühekordset kui 

ka hooajalist hauaplatsihool-

dust. Tel:58207337.   

www. kalmistuhooldus.ee

Müüa kuivi ja märgi küttepuid koos 

kohale toomisega. Kogused täpsed, 

teenindame igal ajal.   

Info 5381 6773.

ENDEL KÕIVA
MARGUS LÄÄTS
LEMBIT KERNA
GEORG TIPPI
KALJU SISKA
RAIT METS

LUULE VALDVEE
ANNE RANNU

INGE MÄESARAPUU

UUED 
VALLAKODANIKUD

SAMUEL SHRIYAN PERLIN
ROMMI TADR
REIGO PALMI

RON LAGUNOV
VALERIA TAALKIS
SÄDELI PEDIUS

BIRGIT REMMELGAS

OÜ NELKEIRA     Tel. 523 4802

Bobcat S530+kaeveseade

- kaevetööd
- pinnase planeerimine
- tõste- ja transporttööd
- kasti mahajätmise 
   võimalus

Multilift kallur Scania P340

Laadur-ekskavaator JCB 3CX 

Tel 5565 8919 • amblapuit@gmail.com 
Pikk tn 6, Ambla

Akende, uste ja muude 
puidutoodete valmistamine 

tellimuse peale.

Ostame metsamaad, raieõigust, 
kasvavat ja virnastatud võsa. Pu-
hastame kinnistud võsast. Telefon 
58078644. 

Tarmo töökoda pakub rehvi vahe-
tust alates 25 eurost. Lisaks pakub 
abi väiksemate autoremondi tööde-
ga. Töid teostatakse õhtuti ja näda-
lavahetuse. Kontakt 5278769, Kari-
nu küla, Järve tee 1. 

Ostan vanu mopeede, võrre, Jawa 
venemootorrattaid igas seisus. Os-
tan ka Ford Sierra. Telefon 
58096086. 

Müüa kuivi kütteklotse.   
Tel 504 5632

Uut omanikku otsivad rahvariided, 
pastlad number 39 ja laste pluusid. 
Info 56740905

AUS HIND TEIE KINNISTULE
TARTUMETSALT

5557 7007
janno@tartumets.ee

METSAKINNISTUD, 
POLLUD, 

KAITSEALL OLEVAD 
KINNISTUD

SUNFULL (M/S)
195/65R15  60 €/tk
205/55R16  65 €/tk
225/45R17  71 €/tk Lisaks on 

meilt võimalik 
soetada ka kõikide 

teiste tuntud 
kaubamaärkide 

rehve.

Lisainfo: tel 5883 1831, info@lexteenused.ee

HANKOOK (M/S) 
195/65R15   75 €/tk

KORMORAN (M/S)
95/65R15  65.50 €/tk
5/55R16  74 €/tk 
215/55R17  82 €/tk 
225/45R17  74.50 €/tk

NANKANG (naast) 
205/55R16  68 €/tk

GREEN-MAX (M/S)
205/55R16  68.50 €/tk
215/65R16  68.50 €/tk
245/40R18  90 €/tk

KORMORAN (naast) 
195/65R15  68 €/tk
205/55R16  74.50 €/tk
215/50R17  90 €/tk
215/55R17  89.50 €/tk

HANKOOK (naast) 
195/65R15  82.50 €/tk

SUN FULL (naast) 
185/65R15  64 €/tk
195/65R15  68 €/tk
205/55R16  69 €/tk
225/45R17  79 €/tk

Preediku 1, Aravete

Lex Teenused OÜ

Kohapeal on 
olemas enam kui 

200 rehvi.
Rehvid toimetab 

teieni DPD.

1 5 - m i n u t i l i n e  s e s s i o o n  
S i s a l d a b  k u n i  1 0  p i l t i

 

3 0 - m i n u t i l i n e  s e s s i o o n  
S i s a l d a b  k u n i  2 0  p i l t i

 

6 0 - m i n u t i l i n e  s e s s i o o n  
S i s a l d a b  k u n i  4 0  p i l t i

JÕULUPILDISTAMINE

LISAINFO JA BRONEERIMINE: 

5854 5190
mifotod@gmail.com

25€

45€

85€

Aravete kultuurimaja II korrusel


